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Azi, transmisiuni 
directe la radio și 
televiziune:

• in jurul orei 
11,00, solemnitatea 
semnării documen
telor oficiale româ- 
no-nigeriene;

• La ora 11,45, 
ceremonia plecării 
președintelui Repu
blicii Federale Ni
geria, Alhaji Shehu 
Shagari.

ȘCOALA ROMÂNEASCĂ 
la ora începutului unui nou drum 

de muncă, de continuă perfecționare
„Tineretul trebuie să învețe și să-și însușească tot ce s-a creat 

mai de preț în toate domeniile științei și culturii. Să împletim invă- 
tura cu munca, să pregătim tineretul pentru viață și muncă, pen
tru continuarea operei de construcție socialistă și comunistă și ri
dicarea patriei noastre socialiste pe noi culmi de progres și civili
zație". •

NICOLAE CEAUȘESCU

în aceeași atmosferă de caldă prietenie, înțelegere și stimă reciprocă, 

expresie a voinței comune de a acționa pentru deschiderea unor noi 

orizonturi conlucrării bilaterale, în interesul cauzei păcii și progresului 

în întreaga lume, ieri au continuat

Convorbirile oficiale dintre
președintele Nicolae Ceaușescu 

și președintele Alhaji Shehu Shagari

La Palatul Consiliului de Stat 
au continuat, marți, 14 septem
brie, convorbirile oficiale în
tre președintele Republicii 
Socialiste România, Nicolae 
Ceaușescu, și președintele Re
publicii Federale Nigeria, Alhaji 
Shehu Shagari.

La convorbiri au participat :
î5in partea română — Ștefan 

Voitec, vicepreședinte al Consi
liului de Stat, Ion Dincâ, prim- 
viceprim-ministru al guvernului, 
Nicolae Constantin, ministrul 
comerțului exterior și cooperării 
economice internaționale. Ștefan 
Andrei, ministrul afacerilor ex
terne, Ion Teoreanu, ministrul 
educației și învățămîntului, Va- 
6ile Pungan, ministru secretar de 

stat, consilier al președintelui 
Republicii, Silviu Curticeanu, 
secretar prezidențial și al Consi
liului de Stat, Constantin Mitea 
și Ionel Cetățeanu, consilieri ai 
președintelui Republicii, Ilie 
Văduva, deputat, vicepreședinte 
al Comisiei pentru politică ex
ternă și cooperare economică in
ternațională a Marii Adunări 
Naționale, Vasile Chivulescu, 
ambasadorul țării noastre în Ni
geria, Petre Tănăsie, director în 
Ministerul Afacerilor Externe.

Din partea nigeriană — Ishaya 
S. Audu, ministrul afacerilor ex
terne, Garba Wushishi, mi
nistrul informațiilor, Maitama 

Bello Yusuf, ministrul comerțu
lui, E.A. Ivase, ministru secretar 
de stat la Ministerul învățămin- 
tului, Thomas Yepwi, senator, 
Babajo Aliyu, membru al Came
rei Reprezentanților, Chuba Oka- 
digbo, consilier special la pre
ședinția Republicii, A.N. Gadau, 
ambasadorul Nigeriei în Româ
nia. O. Adeniji' ambasador, di
rector în Ministerul Afacerilor 
Externe, Chief S.L. Edu și Alhaji 
Adamu Abubaka, oameni de a- 
faceri, Ason Burr, secretar per
manent la președinția Republi
cii, E. Akan, director pentru pro
movarea exportului la Corpora
ția nigeriană a petrolului.

în timpul noii runde de con
vorbiri, membrii delegațiilor au 

informat pe președinții Nicolae 
Ceaușescu și Alhaji Shehu Sha
gari despre rezultatele întîlniri- 
lor de lucru avute în ziua pre
cedentă, în'cadrul cărora au 
discutat " căile și modalitățile 
concrete de transpunere în via
ță a orientărilor și indicațiilor 
date de cei doi șefi de stat cu 
privire la intensificarea și diver
sificarea schimburilor comerci
ale, extinderea cooperării econo
mice și tehnico-științifice, am
plificarea colaborării în domeniul 
învățămîntului, al formării ca
drelor și în alte sectoare de ac
tivitate, întărirea conlucrării 
dintre România și Nigeria pe 
plan internațional.

Luînd cunoștință de rezultatele 

întilnirilor de lucru, cei doi pre
ședinți au hotărît ca membrii 
delegațiilor să continue analiza 
căilor și posibilităților de dez
voltare a colaborării bilaterale, 
astfel ca înțelegerile la care se 
va ajunge cu prilejul vizitei să 
reflecte pe deplin dorința Româ
niei și Nigeriei de a promova 
între ele o conlucrare tot mai 
largă, reciproc avantajoasă, co
respunzător intereselor țărilor și 
popoarelor noastre de a-și pune 
tot mai bine în valoare resurse
le naționale, de a înainta mai 
rapid pe calea progresului eco
nomic și social.

Convorbirile au decurs într-o 
atmosferă de caldă prietenie, în
țelegere și stimă reciprocă.

în pagina a V-a

Vizita 
la Combinatul 
petrochimic 
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întreprinderea 
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șefilor 

misiunilor 
diplomatice

Depunerea 
unei coroane 

de flori

Astăzi, un sfert din popu
lația României trăiește clipa 
emoționantă a reîntâlnirii cu 
școala. Bucuria se împle
tește — așa cum îi stă 
bine unei tinere și totuși ma
ture generații — cu gîndurile 
profunde privind sarcinile pe 
care le implică un nou an de 
învățătură, cu planurile unor 
acțiuni concrete. 15 septembrie 
este, în fiecare an, o dată 
marcantă nu numai pentru 
elevi, studenți și cadre didac
tice, ci o zi plină de impor
tantă pentru toți oamenii țării. 
De ce se întîmplă așa este les
ne de înțeles. Nu mai există 
nici un important document de 
partid, nici o dezbatere amplă 
a aspectelor de larg interes 
social în care problematica în- 
vățămîntului să nu fie prezen
tă, în care problemele cu care 
se confruntă acest domeniu să 
nu fie analizate cu grijă, în 
vederea stabilirii direcțiilor 
principale de perfecționare a 
Scolii. Semnificația acestei rea
lități este clară — în societatea 
noastră de azi s-a ajuns la în
țelegerea deplină, profundă a 
importanței” învățămîntului 
pentru dezvoltarea țării, lucru 
firesc, într-o societate moder
nă a cărei evoluție este bazată 
pe cunoașterea și aplicarea cu
ceririlor celor mai de preț ale

Prioritar pe agenda campaniei agricole de toamnă

MAXIMĂ VITEZĂ LA CULES!
Pe ogoare vremea nu mai dă 

râgazul de a aștepta ! Culturile 
toamnei trebuie grabnic recol
tate, livrate la fondul de stat și 
depozitate în hambare, prin mo
bilizarea întregului sat, a tuturor 
forțelor disponibile. Timpul de 
lucru este excelent și orice amâ
nare este păgubitoare pentni 
recoltă ! Firesc, în aceste con
diții ale unui volum maxim de 
lucrări, graficele și vitezele fie
cărei zile de muncă trebuie res
pectate întocmai astfel ca pro
ducția bună din cimp să ajungă 
operativ și fără pierderi ia adă
post. La realizarea acțiunilor din 
agricultură o contribuție impor
tantă și-o aduc și tinerii, brigă
zile uteciste aflate acum pe o- 
goate la recoltat, sortat, trans
port și depozitat, la unitățile de 
industrializare, iată reflectat în 
reportajele publicate in pagina a 
ll-a modul în care se desfășoară 
campania agricolă de toamnă 
în unități agricole din județele 
Teleorman, lași și Mehedinți.

Lucrătorii din agricultura județului Vrancea 
au încheiat recoltarea florii soarelui

Lucrătorii din agricultura județului Vrancea au 
încheiat, în ziua de 12 septembrie, recoltarea 
florii-soarelui pe întreaga suprafață de 8 030 hec
tare, obținind o producție medie de peste 1800 
kg la hectar.

In telegrama adresată, cu acest prilej, Comite
tului Central al Partidului Comunist Român, to
varășului NICOLAE CEAUȘESCU, de Comitetul ju
dețean Vrancea al P.C.R., se spune: Vă raportăm, 
tovarășe secretar general, că în spiritul sarcinilor 
stabilite de dumneavoastră, am luat măsuri poli- 
tico-organizatorice pentru ca recoltarea legumelor, 
a fructelor, a strugurilor, a porumbului și celor-

lalte culturi să se desfășoare din plin. .Acționăm, 
de asemenea, cu toate forțele mecanice la elibe
rarea solelor, executarea arăturilor și pregătirea 
terenului ce va fi însămînțat in această toamnă, 
fiind hotărîți să încheiem aceste lucrări. în epoca 
optimă.

Vă asigurăm, mult stimate și iubite tovarășa 
secretar general, că vom munci cu deplină dărui
re pentru a îndeplini exemplar sarcinile ce ne re
vin, pentru a întâmpina cu cît mai mari realizări 
Conferința Națională a Partidului Comunist Ro
mân. aducindu-ne astfel contribuția la minunata 
operă de înflorire multilaterală a patriei.

DIN CRONICA ÎNTRECERII
• Economia realizată pînă în 

prezent de colectivele munci
torești din întreprinderile con
structoare de rpașini sucevene 
prin modernizarea producției, 
redimensionarea unor repere, 
subansamble sau utilaje, apli
carea de noi tehnologii, se ri
dică la 227 tone metal,‘din care 
se pot obține produse finite în 
valoare de peste 10 milioane 
lei. Preocupări similare vi- 
zînd buna gospodărire a materi
ei prime au ca rezultat econo
misirea de către forestierii din 
zona de nord a Moldovei a 
peste 5 000 metri cubi de lemn. 
Spiritul gospodăresc, atitudi
nea fermă împotriva risipei se 
reflectă, de asemenea, favora
bil și asupra micșorării consu
murilor de combustibil con
vențional. Acțiunile între
prinse în această direcție se 
concretizează în economisirea 
a circa 3 000 tone combustibil.

• La degresorul ^reversibil, 
instalație complexă din cadrul 
Laminorului de benzi înguste, 
obiectiv de importanță majo
ră situat pe platforma între
prinderii metalurgice din 
Iași, au început probele teh

gîndirii umane, a celor mai 
recente descoperiri ale științei 
și tehnicii. Astfel înțelegînd 
lucrurile, școala este conside
rată factor determinant ăl 
progresului multilateral al so
cietății socialiste și tratată cu 
atenția cuvenită. Evident, din- 
tr-o asemenea situare în cen
trul problemelor sociale, din- 
tr-o asemenea încredere deri
vă și o suită de răspunderi 
majord. Partidul cere școlii să 
pregătească temeinic forța de 
muncă a viitorului, să asigure 
tinerilor un larg orizont de cu
noștințe științifice, tehnice, 
culturale, să se manifeste ca 
un factor educativ de prim 
rang. în expunerea tovarășului 
Nicolae Ceaușescu la Plenara 
lărgită a C.C. al P.C.R. — care 
constituie, după cum se știe, 
tezele pentru dezbaterea pro
blemelor și elaborarea docu
mentelor ce vor fi adoptate la 
Conferința națională a parti
dului — cît și în cadrul dez
baterilor ce au urmat-o, toate 
aceste sarcini au fost sublinia
te cu tărie, s-au pus accente 
noi pe acele laturi ale proce
sului instructiv-educativ care 
trebuie supuse rapid perfec
ționărilor.

Orice început de an școlar 
trebuie să fie și un prilej de 
bilanț. Este necesar să te în

nologice la cald, prefațîndu- 
se astfel o nouă și importan
tă premieră industrială. Noul 
obiectiv, ce urmează a intra in 
funcțiune, are o capacitate fi
nală de 450 000 tone de benzi 
înguste la cald, al doilea ca 
mărime din țară, și va asigura 
jumătate din necesarul de ma
terie prima pentru fabricația 
de țevi și profile de la unita
tea ieșeană. Laminorul a fost 
realizat după un proiect apar- 
ținînd Institutului de proiec
tări laminoare București, fiind 
dotat cu instalații, mașini și u- 
tilaje de înaltă automatizare 
și randament. De menționat că, 
pe fluxurile noului obiectiv, 
care va funcționa după cele 
mai moderne și eficiente teh
nologii, elaborate de specialiștii 
noștri, se vor obține benzi 
laminate la dimensiunile impu
se de fabricația de țevi și pro
file, eliminîndu-se astfel în
semnate pierderi de metal și, 
prin aceasta, diminuarea sub
stanțială a cheltuielilor mate-" 
riale de producție.

• Constructorii de motoare 
navale de la întreprinderea de 
specialitate din Reșița au rea
lizat. după proiecte originale. 

torci cu gîndul înapoi, să alegi 
dintre realizările obținute pe 
cele mai semnificative pentru 
a le aprofunda și dezvolta, să 
privești cu ochi critic și neîm- 
plinirile, din datoria de a Ie 
înlătura. Ca toate celelalte 
procese sociale, învățămîntul 
se află și el într-o continuă 
perfecționare și acum, la în
ceputul acestui an, este, cre
dem, mai necesar ca oricînd să 
pornim la drum avînd vii în 
minte cuvintele secretarului 
general al partidului „să dăm 
la o parte tot ce este vechi și 
nu mai corespunde, și să facem 
loc noului, să acționăm în mod 
conștient în direcția înnoirii 
societății". Cunoscînd preocu
pările cu care factorii respon
sabili, toți oamenii școli, ca
drele didactice, elevii și stu
denții au întâmpinat noul *n 
de Jnvățămînt, sîntem îndrep
tățiți să credem că etapa de în
vățătură și muncă 1982—1983 
debutează sub auspicii bune. 
Au fost afirmate deja — și 
manualele noi, apărute în a- 
ceastă toamnă, confirmă — in
tențiile de îmbunătățire pro
fundă, de conținut a progra
melor școlare și universitare, 
pe linia sistematizării noțiuni
lor de bază, a aplicabilității
(Continuare în pag. a IV-a) 

un nou tip de motor naval, 
primul din categoria de 3 750 
CP. Cu. cîteva zile în urmă, 
au fost încheiate cu succes 
atît probele de motor, cît și 
cele de anduranță de 100 ore 
de funcționare continuă. Re
zultatele acestor probe, pre
mergătoare începerii fabrica
ției de serie, au confirmat ca
litățile tehnice și funcționale 
deosebite ale motorului, expe
riența acumulată de specia
liștii și muncitorii constructori 
de motoare puternice — tip 
Diesel — destinate vapoarelor 
fluviale și maritime.
• Colectivele unităților' pe

troliere cu activitate pe cu
prinsul județului Gorj au rea
lizat în plus de la începutul 
anului o producție marfă în 
valoare de aproape 9 milioane 
lei. nivel superior celui stabi
lit în angajamentul asumat în 
întrecerea socialistă. Succesul 
se dajorește depășirii produc
ției de gaze asociate utilizabile 
cu 320 milioane mc, intensifi
cării activității de creștere a 
producției de țiței și a celei de 
produse prelucrate în instala
țiile de desulfurare de la 
Turburea.
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Autogospodărire și autoaprovizionare 
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Priorități pe agenda campaniei agricole de toamnă

Așezată, de 'peste 400 de ani, 
pe o parte și pe alta a rîului 
Doftana, comuna Valea Dof- 
tanei mai păstrează și acum 
un .străvechi obicei : claCa la 
coasă și la făcutul căpițelor de 
fin. în tot timpul vacanței, 
studenții (cPmuna are mulți 
studenții Daniel Iosif, Roșea 
Vasile și Ion, Spiridon Paniel 
și Paul, Marian Cojocaru, Io
nel Popa, Ion Pleșa, Gicu 
Popa, ca și proaspătul absol
vent Nicu Bîrligă s-au ajutat 
reciproc la cosit și strinsul 
furajelor pentru iarnă. Valea 
Doftanei este renumită în creș
terea animalelor. Fiecare din 
cele 2 200 de familii are in 
ogradă, in medie, două vite 
mari, • 7 oi. multe păsări. Fie
care familie predă importante 
cantități de produse la fondul 
centralizat al statului. în urmă 
cu 10 ani, locuitorii s-au con
stituit in Asociația crescători
lor de animale. Toți, pină la 
unul. De im deceniu, Ion Popa, 
contabil șef la -cooperativa de 
credit,, conduce asociația care 
are acum 3 500 taurine rasa 
brunizată și 12 000 oi rasa ti
gaia de Teșila. Discutăm, așaL 
dar, despre acești 'puțini ani în 
care insă s-a acumulat o expe
riență, unică în felu,l ei. Să 
precizăm, de la început, că în 
afara celor 10 familii de cio
bani, toți ceilalți lucrează, fie 
în comună în mica industrie 
sau unitățile prestatoare de 
servicii, fie în forestier sau în 
diferite întreprinderi din Si
naia, Cimpina,.. într-un dece
niu au învățat „să facă indus
trie" la er acasă.

— Cind ne-am constituit, ne 
spune Ion Popa, nu aveam nici 
un leu. Acum asociația are 
fonduri fixe în valoare de un 
milion.

— De unde provin acești 
băni ?

— Ne-am gîridit să ne orga
nizăm o mică industrie. Avem 
secție de prelucrare a lînii. 
Dăracim, toarcem, vopsim și, 
la cerere, confecționăm trico
taje. Manopera anuală este 
cam de 300 000—400 000 lei. 
Secția de prelucrat piei, cu ate
lierul de confecționat haine de 
piele și blănuri ne aduc a- 
nual peste 250 000 lei. Pe mă
sură ce am dobîndit experien
ță am devenit mai pretențioși 
cu noi înșine. Așa că ne-am 
organizat o fer’Thă de îngrășat 
tineret taurin cu o capacitate 
de 50 de capete, apoi o fermă 
de îngrășat, cu 150 capete ti
neret ovin, o secție de mate
rial dendrologic din care și 
vindem în afara comunei... 
Cooperăm cu întreprinderea 
de industrializare a cărnii 
pentru îngrâșarea a 300 capete 
tineret taurin pină la 400 kg.

— Vă veți rezuma doar la 
creșterea animalelor ?

— în nici un caz. La indi

cația consiliului popular vom 
da in folosință, la membrii 
asociației. 100 mp spațiu âlil 
de ciupercărie. Lucrăm sub în
drumarea C.A.P. Bucov (pre
ședinte Costică Mișcă) care ne 
asigură tot materialul nece
sar. Gindesc că-n anul viitor 
vom obține 5—6 tone de ciu
perci pe care le vom valori
fica. Sint oameni in comună 
care cresc albine. Fratele meu 
Gheorghe are 50 familii de al
bine. Anton 60... Școala crește 
100 de iepuri de casă. Sint pină 
acum in comuna 100 de sola
rii, in toate grădinile se cul
tivă legume și zarzavaturi. 
Chiar și vinete.

Ion Popa este un exemplu. 
Are 20 de oi. vaci, porci, pă
sări, cal, un solar pe 40. mp. cu 
de toate. Dealtfel, toți cei 7 
frați Popa sînt buni crescă
tori de animale.

Cîte nu. se pot scrie despre 
modul cum ^înțeleg oamenii de 
aici autogospodărirea și auto- 
aprovizionarea, despre contri1- 
buția lor la fondul centralizat 
al statului, la creșterea cali
tății vieții ! Bunăoară, fami
lia tînărului Comșa Manea a 
contractat 3 capete tineret tau
rin, Elena Buzoianu 4 animale, 
ciobanul Manea Ichim Ion are, 
împreună cu trei frați și tatăl, 
pește 200 de oi, 9 vaci, 12 porci, 
tineret bovin, păsări... Alții lu
crează alături și îpipreună cu 
părinții, ion Postolache, mun
citor, și tatăl său Vasile Pos
tolache cresc peste 130 de oi, 
2 vaci, 2 viței... Iulian, fratele 
lui Vasile Postolache, și fiul 
său, tinărul pădurar Gheor
ghe, au 150 de oi, 3 viței con
tractați, 2 vaci... Patru capete 
tineret taurin a predat statu
lui ciobanul Gheorghe Băncilă 
pentru care a încasat peste 
18 000 lei. înțelegem de ce 
Elena Popa, vicepreședinta 
consiliului popular, nu ne-a 
indicat o anume familie, pen
tru că oriunde ne-am fi dus, 
am fi găsit vite frumoase, 
bine îngrijite. Mai mult, pri
măria crește 200 de porci pe 
care i-a contractat ; a con
struit o hală specială pentru 
porci, un saivan pentru oi, 
porci și vaci, care vara este 
•folosit drept stână iar iarna 
pentru adăpost : „In cel mult 
o lună — spune Elena Popa — 
vom cumpăra 25 'de vițele pe 
care le vom crește pentru vaci 
cu lapte". Cooperativa de pro
ducție, achiziții și desfacere 
are,, de asemenea, 200 de oi și 
50 iepiiri de casă.

Efectivul de animale va a- 
junge in scurt tirnp la 4 700 
taurine, 2 240 porcine, 20 870 
ovine, 16 000 păsări, 155 fami
lii de albine. Se vor preda la 
fondul centralizat al statului 
241 tone carne — în total, 7,5 
tone lină, 1 230 000 ouă, fructe, 
lapte miere...

LIDIA POPESCU

TELEORMAN

Ritmuri înalte prin prezența 
pe cîmp a întregului sat

După ce au încheiat recolta
tul la floarea soarelui, unde au 
obținut o producție de 2 650 kg 
la hectar, cooperatorii din co
muna Piatra, județul Teleor
man, iși concentrează efortu
rile în aceste zile pentru re
coltarea porumbului și pregă
tirea însăm'înțărilor la grîu. 
S-a lucrat intens, cu cîte 60 
ha viteză zilnică de lucru pen
tru cele șapte combine, dar a 
fost folosită in același timp 
și forța manuală. Toate aces
tea le-am aflat de la tovarășul 
Dumitru Cojoacă, președintele 
cooperativei agricole, pe care 
l-am întîlnit la S.M.A. Piatra 
unde venise să procure piese 
pentru două combine care-i 
făceau „necazuri". însoțindu-1 
pe cîmp aveam să întîlnim în 
punctele fierbinți ale campa
niei agricole, aratul și pregă
tirea terenului pentru însă- 
mînțări, precum și recoltatul 
porumbului pentru boabe, pe 
inginerul șef al unității, Ion 
Filip : „Am început recoltatul 
porumbului pentru boabe în 
condiții optime de lucru. Ac
ționăm cu zece combine CARP 
4, șase MAC-uri, trei PAC-uri 
pentru furaje, precum și cu 
țrei sute de oameni care ac
ționează zilnic la recoltarea 
manuală. Pentru transportul 
în bazele de recepție sînt asi
gurate 50 tone capacitate de 
la întreprinderea transporturi 
auto Alexandria, .precum și 
forte locale — atelajele. Nu 
va rămîne în cîmp nici o can

titate de porumb, nici cel pu
țin de pe o zi pe alta".

Concomitent cu recoltatul 
sp desfășoară intense acțiuni la 
arat și pregătirea terenurilor, 
din programul 'de 1 300 ha, 
pentru însămînțări fiind rea
lizat circa 40 la sută. Sămînța 
este asigurată din lotul semin- 
cer propriu și din soiurile cele 
mai adecvate pămînturilpr de 
aici : Fundulea 29 și Lovrin 32 
la grîu și soiul Miraj la orz.

De la tovarășa Drina Ion- 
da, secretara comitetului co
munal U.T.C., aflăm, că cei 
570 de tineri, membri ai or
ganizației, sînt prezenți activ 
și în campania agricolă din 
■această toamnă bogată. Ast
fel se evidențiază în muncă ti
neri ca Florica Aguciu, Ioana 
Mara, Veronica Dragodan — 
șefa fermei numărul 6, Geor- 
geta Ignat, muncitoare la fer
ma de cîmp numărul 1, me
canizatorii Dumitru Sîrbu, 
Aurelian Mardale (care recol
tează zilnic peste 17 buncăre 
cu combina), Iancu Neda, Du
mitru Joița și mulți alții.

Cele spuse se confirmă ih 
cîmp, datorită faptului că aici 
s-a realizat un program de lu
cru bine chibzuit și că șeară 
de seară în ședințe operative 
se pun în discuție problemele 
ivite peste zi. prqpunîndu-se 
modalități eficiente și opera
tive de rezolvare.

FLORENȚA MARDALE

IAȘI

Un film tulburător?

„Piesa de schimb" care 
lipsește — organizarea muncii

începerea campaniei de în
sămînțări este o problemă de 
actualitate în aceste zile. Dar. 
numai o treime din suprafața 
pregătită reprezintă un front 
mic de lucru pentru această pe
rioadă. Sint unele consilii unice 
unde suprafața pregătită nu a 
depășit io la sută. Cum este ca
zul la Podul Iloaiei. Movileai, 
Pașcani și Belcești. Nici procen
tul de 30 la sută la Popricani, 
32 la sută la Hirlău și 36 la 
sută la Ciurea nu este satisfă
cător.

în condițiile de secetă ale ac
tualei campanii ritmul lucrărilor 
trebuie să fie accelerat, iar toa
te forțele să fie mobilizate în 
cîmp, în schimburi prelungite. 
Nu s*-a introdus pe o scară largă 
schimbul al • doilea și aceasta 
constituie o neglijență din par
tea conducerilor unităților agri
cole. De asemenea nu se apelea
ză la cei care posedă permise 
de conducere a tractoarelor pen
tru acoperirea deficitului' de me
canizatori. Sîntem intr-o perioa
dă de vîrf iar lucrările se tără
gănează. De ce ?

© Toată lumea în cîmp. La 
C.U.A.S.C. Mircești lucrările de 
sezon se execută într-un ritm 
susținut în fruntea cooperatori
lor, peste 300 la număr, aflîn- 
du-se primarul comunei Ion Ma- 
rica. Se recoltează cartoful și 
pe suprafața eliberată au intrat 
mecanizatorii pentru pregătirea 
terenului ce urmează a fi însă- 
mințat cu grîu. La fel stau lu
crurile și la C.A.P. Tg. Frumos 
și Hălăucești unde principalele

forțe sînt concentrate la recol
tarea florii soarelui cit și a po
rumbului. ■

© Unde sînt specialiștii ? La 
C.A.P. Bohotin, inginerul Teodor 
Ambrono, iar la C.A.P. Cozia 
șefele de fermă Lidia Manole și 
Olga Vasile nu erau prezenți 
la fnuncă, iar forțele ce trebuiau 
să fie prezente la culesul florii 
soarelui și al porumbului de pe 
șeșul Jijiei lipseau. Cum se vor 
recupera restanțele și mai ales 
cînd ? Iată o întrebare care a 
rămas fără răspuns pentru că nu 
a avut cine să ne răspundă.

® întârzieri nejustificate la 
recoltai. La C.A.P. Mogoșești- 
Siret numai 8 cooperatori erau 
prezenți la recoltatul cartofilor. 
De asemenea lipsea la apel și 
conducerea cooperativei care ar 
fi trebuit să ’fie în cîmp. La fel 
la C.A.P. Strunga, unde pe lingă 
faptul că mașinile de recoltat 
cartofi au intrat tîrziu în cîmp 
nici un utilaj de transport nu a 
fost repartizat pentru căratul re
coltei. O altă stare de lucruri 
necorespunzătoare am întîlnit la 
C.A.P. Trifești unde nu se ame
najase încă baza volantă pentru 
preluarea porumbului și din a- 
ceastă cauză transportul care se 
făcea la o altă bază, la peste 30 
km, se desfășura anevoios și cu 
pierderi.

Cele cîteva aspecte surprinse 
în desfășurarea lucrărilor de se
zon reprezintă abateri de la dis
ciplina în muncă și trebuie 
grabnic remediate.

cătălin bordeianu

MEHEDINȚI
Nota maximă echipelor 

uteciste prezente la recoltări
Deși primele zile de școală 

abia încep, tinerii județului Me
hedinți au trecute în „cataloa
gele" verii primele note de 10 
din acest nou an școlar. Sînt 
note acordate pentru ■ hărnicia 
cu care au muncit pe 'ogoare și 
în grădini, la întreținerea coltu
rilor și la strinsul recoltei de le
gume și fructe. Pe perioada, cu
prinsă între 18 iulie și 12 sep
tembrie, în taberele locale de 
muncă patriotică organizate în 
cadrul asociațiilor economice de 
stat și cooperatiste din locali
tățile Pristol, Aurora. Vînători 
și în- întreprinderile agricole de 
stat din Burila Mare, Girla 
Mare. Timna și Dealul Viilor 
peste 3 000 de elevi, în serii de 
cîte 550, au participat la strin
sul și depozitatul roadelor bo
gate ale toamnei. Este vorba 
despre uteciștii de la liceele a- 
groindustriale din Halînga, Cuj- 
mir Și Simian care au avut un 
bun prilej de a aplica practic 
cunoștințele teoretice de la orele 
de curs, uteciștii de la cele hâ
tru licee industriale din Drobeta 
Turnu Severin, de la liceul Tra-

ian și Ștefan Plăvăț din Orșova, 
de la liceele din Strehaia și Baia 
de Aramă, care pe măsura pu
terilor lor i-au ajutat pe lucră
torii ogoarelor mehedințene la 
executarea lucrărilor de între
ținere a culturilor, la recoltatul 
și sortatul legufnelor, cartofilor, 
fructelor și strugurilor. „Măsu
ra" puterilor lor înseamnă lu
crări în valoare de 1,8 milioane 
lei — sumă care permite înno
irea laboratoarelor școlare, îm
bogățirea materialului sportiv și 
cultural din cluburile tineretului 
și nu în cele din urmă noi ex
cursii și drumeții.

Aceste notq maxime vor fi 
sigur însoțite ’de alte calificative 
de „foarte bine" pe care tinerii 
mehedințeni. le vor obține in ac
tivitatea care începe la 15 sep
tembrie : 19 000 de uteciști din 
liceele și școlile generale ale 
județului vor participa in coope
rativele agricole de producție, în 
întreprinderile agricole de stat 
și in asociațiile economice hor
ticole la strinsul porumbului, le
gumelor, fructețor și strugurilor.

CRISTINA BALINT

sef dfsctrMm despre
TINEREȚE, EDUCATIE RĂSPUNDERI

INFORMATII-NOTE-SAH-FIL'ATEUE’UMOR 
INSEMNARt-MUZICA-JOCURI-EPIGRAME

Pe cîțiva quadrați
• La întreprinderea de sere „30 Decembrie" aproape 100 

de tâueri uteciști din Școala generală 30 Decembrie participă 
Ia conservarea roadelor toamnei 0 40 de tineri de la Liceul 
agroindustrial Călugăreni, Școala generală Călugăreni-Uzunu, 
Singureni și Stoenești sint prezenți și in această toamnă Ia 
strinsul recoltelor la I.P.L. Uzunu • La Muzeul de istorie a 
partidului comunist, a mișcării revoluționare și democratice 
din România, într-un cadru festiv au fost inminate carnetele 
U.T.C. tinerilor de la I.S. Metalurgica și întreprinderea Elec
tronica industrială • Casa de cultură a sindicatelor din mu
nicipiul Galați găzduiește manifestarea politico-ideologică 
„Ziua tînărului major" dedicată tinerilor care au împlinit 
frumoasa virstă de 18 ani.

Caligrafii de buzunar

NICIODATĂ, TOAMNA...
Toamna a intrat 

pe poartă coborind 
în frunze pe ari
pile morilor de 
vint, pe spinarea 
neagră a vreunei 
bărci pescărești, 
a cărei strălucire a 
pierit de mult sub 
praful verii, necă- 
lăfătuită de nimp- 
ni. A intrat in ă- 
ceeași zi, la a- 
ceeași oră. în Mu
zeul Satului, și-n 
Argeș, și-n Olt, in 
Maramureș sau 
Dolj. A îngălbe
nit la fel ramu
rile copacilor de 
munte și de șes. 
Un scaun pe trei 
picioare fine des
chisă ușa unei- 
odăi din Nereju 
Un plug de lemn 
și-a uitat, de mult, 
speranța de-a mai 
face umbră pa- 
mintului, asfințind 
pămintui cu încă 
o brazdă, adormit 
pe prichiciul unei 
dușumele. Intr-o 
casă din Ostrov, cu 
tocul ferestrelor

mușcind din pă
mânt, cu acoperișul 
crescut direct din 
iarbă, cineva a fu
rat printr-o pasăre 
poate albastrul de 
Voroneț. diluindu-l 
dulce-amar, pe ușa 
de la intrare, în- 
cununîndu-i lem
nul ferestrelor, to- 
pindu-i cu liniște 
bordeiul. La moară, 
la Enisala, pietre
le vor ronțăi doar 
frunzele căzute. La 
Jurilovca, așteptind 
lingă cenușa răs
colită de vint, la 
gura unui cuptor, 
în curtea plină de 
dalii răsărind din 
lemnul cerdacului, 
intrăm să vedem 
ieslea pli ă de 
fin, un braț întreg 
atit cit să-l pui la 
pămînt din cîteva 
mișcări de coasă. 
Trecem ca și cum

cerdacul suspendat 
aproape de cer, pe 
fereastra căreia se 
vede o haină de 
postav sprijinită 
minecă in mânecă 
pe albul peretelui. 
Poate gospodarul a 
trecut drumul in 
Argeș să ceară, să 
tot ceară sare din
tr-o sărăriță care 
s-a topit ca și cum 
n-ar fi fost. Ală
turi de construcția 
din satul Seul, gos
podăria unui sat 
din Paros se înalță 
cumințind piatra 
unui riu rotunjin
d-o, făcînd-o să 
prindă, piatră pes
te piatră, conturul 
unei case cu cer
dac, cu pereți de 
piatră, prin care 
noaptea va mai 
trece un riu, oprin- 
du-și aluviunile, 
luminîndu-i cerda
cul, netezind som

ai trece de pe un hui celor care au 
trotuar al străzii pe ( urcat, au trăit și 
celălalt, de pe-o u- au iubit in interio- 
liță pe alta, pe rul ei.

RĂSPUNS LA FOTOGHICITOARE

DIN NOU DESPRE SE
RIAL — Fac mărturisirea 
tîrzie că, multă vreme, se
rialul Lumini și umbre — 

pin ciuda marilor lui calități, 
' despre care am scris — nu mi 

s-a părut cîtuși de puțin ex
traordinar. Poate că, la urma 
urmei, nici nu este, nu știu, 
nu mai știu, pentru că mi-a 
devenit apropiat (pe neob
servate) și .îmi vine greu 
să-i apreciez lucid valoarea. 
Riscinci Să fiu contrazis 
de cititorii mai puțin 
exaltați, o să. spun, totuși, că 
în nici unul dintre episoa
dele lungului serial cu fa
milia. Ewing nu am întîlnit 
atâta nuturaleț.e în replici, în 
jocul actorilor (care, era, 
acolo, cam stereotip, iar aici 
ește de o mare bogăție), atî
ta siguranță în conducerea 
acțiunii că în ultimele săp- 
tămîni, după reluare, ale se
rialului românesc. O capodo
peră „Șezi ghinișor, băiete !“ 
m-ar îndemna, auzind ase
menea vorbă mare, țăranul 
Bălan. Avînd ca totdeauna —■ 
ca aproape totdeauna — 
dreptate : nu există și nu pot 
exista capodopere în serie. 
Dar că e un film mai bun 
decît Puterea și adevărul, 
decît Actorul și sălbaticii, a- 
ceasta e o posibilitate care 
merită să fie luată in *sea- 

. mă.
Fanatismul, în același timp 

superb și total nenatural (ca 
orice fanatism) pl lui Dini
că, îmbinarea dintre maxi
ma onestitate și calculul ne
plăcut, dintre generozitate și 
duritate extremă fac din a- 
cesta un personaj nou în li
teratura .română.-Am fost 
totdeauna fascinat de aseme
nea oameni, pe care de iubit 
e aproape imposibil să-i ju- 

' bești — și mi se pare că per
sonajul interpretat magistral 
de Dinică șpune despre epo
ca respectivă mai mult de
cît zece romane maniheiste, 
în care eroii sînt împărțiți pe 
căprarii : cei buni, cei răi. E 
Dinică un om bun ? E un om 
râu ? Nici una, nici alta. E 
un om care crede într-o mare 
idee, dar într-un mod exal
tat și simplificator la extrem, 
cu o credință oarbă. Frumoa
să exoresie, nu ? Nu știu dacă 
metafora „credință oarbă" 
are corespondent în multe 

limbi... Admirabil și primej
dios tip, cel stăpînit de o 
credință oarbă. Cu aseme
nea oameni — care uneori t 
sînt, în orbirea lor, măreți — 
e mai bine să nu ai de-a 
face... Uneori însă au ei de-p 
face cu tine ! Și nu e‘ tot
deauna plăcut.

„BINEÎNȚELES" — In 
mereu interesanta emisiune 
Viața satului, una dintre pu
ținele care doresc și izbu
tesc să se implice direct în 
existența de fiecare zi, am 
urmărit ‘ cîteva reportaje 
convingătoare despre succe
sele campaniei de recoltare, 
și altele la fel de convingă
toare despre lanuri pline de 
buruieni, despre brazde de 
legume sufocate („nici nu 
știi dacă-i grădină sau izlaz 
comunal44), și am auzit cum
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motivează rămînerile în urmăj 
cei ce răspund. în primul 
rînd, priri sărăcia i forței de 
muncă pe care au avut-o la 
dispoziție. Și mi-a venit în 
minte că soluția pe care o 
propune, în alți termeni, emi
siunea, a fost sugerată și de 
un poet, într-unul dintre cele 
mai frumoase poeme ale 
marii sale cărți numite Re
zervația de zimbri. Scrie 
Adrian Păunescu : „Degeaba 
vom face recolte la anu’ 7 
Dacă nu vom culege recol-, 
tele-acelea la anu’. / O, voi, 
semănători ai vremii mele; / 
Oameni politici și academi
cieni agrarieni / Luați-vă cu
rajul de-a ieși într-o dimi
neață / în marea brazdă-a 
țării / Și semănați țărani". 
Practic operația pe care o 
recomandă poetul are loc, 
iar emisiunile de tineret au 
vorbit mult despre întoarce
rea unor tineri de la oraș în 
locurile unde s-au năs
cut. Dar nu e simplu...

Tot în Viața satului am au
zit un .„bineînțeles" care m-a 
pus pe gînduri. într-un loc 
anume treburile mergeau 
prost, extrem de prost : gos- 
nodărire aiurea și fără spor. 
Televiziunea a sesizat fap

tul, iar gospodarii au fost 
care schimbați care sancțio
nați. De ce ? Ni se explică. 
Pentru «că au gospodărit pă- 
mîntul ca vai de lume și,, 
„bineînțeles", pentru că au 
apărut „nereguli". Deci, dacă 
oamenii respectivi ar fi fost 
nu proști, ci lamentabili gos
podari, dar oameni cinstiți, 
ei ar fi fost lăsați, bineînțe
les, să ducă de rîpă treburile 
obștei în continuare. în ca
zul la care m-am oprit, ex
plicațiile nu au fost prea 
clare și se poate să nu fi în
țeles bine. Dar două lucruri 
rămîn limpezi : în primul 
rînd, că nu e normal ca 
schimbările, sancționările 
etc. să se facă aproape ex
clusiv pentru că „s-a băgat" 
televiziunea ; în al doilea 
rînd, că mentalitatea lui „bi
neînțeles" există și ar fi ne
plăcut dacă ea s-ar răspîn- 
di : sigur că e mai grav să 
furi decît să irosești, dar in
competența poate produce 
pagube la fel' de .mari ca și 
sfeteriselile. Dacă nu și mai 
mari...

FILME CU ANIMALE — 
In ultimele luni am văzut su
perbe filme cu.animale ; Tu
dor Vornicu se pare că are o 
pasiune pentru balene... De 
ce ne plac aceste filme ? Din 
o mie de motive, vorba cîn- 
tecului, dintre care merită să 
fie relevat măcar unul : 
avem de-a face de cele mai 
multe ori cu animale care 
iubesc omul, se împrietenesc 
cu el, vor să-i semene. în 
lumea de azi (filmele anima
liere nu se bucură de suc
ces numai în România), lume 
în care atîtea persoane „res
pectabile" — avide de bani, 
de glorie, de putere, setoase 
de violență — fac mari e- 

. forturi să semene cu fiarele, 
e plăcut să vezi că anima
lele înțelepte au o excelentă 
părere despre om. Sînț de 
părerea delfinilor : oamenii 
merită dragoste, tandrețe, a- 
tașament... Poate că ei, del
finii, vor reuși să-i îmblîn- 
zească și pe „respectabilii" de 
mai sus. Ar fi cazul, dar nu 
știu dacă au forța să ducă la 
capăt această necesară ope
rație''de pacificare Nu, din 
păcate, nu ne putem pune 
mari speranțe în delfini 
Trebuie să încercăm noi, oa
menii. Tot noi.

Totul a plecat
de la un banal semafor...

P
ovestea care urmează 
începe, ca orice po
veste polițistă care se 
respectă, cu sfirșitul. 
Mai precis, începe la 

Dispeceratul I.D.E.B. București. 
Aici, pe sofisticatul panou de 
comandă și control, instalația 
de celule fotoelectrice de /la 
„Stația de transformare elec
trică" Văcărești dă alarma. Elec
tricienii Ilie Huțupașcu și Gheor
ghe Neagă se deplasează de ur
gență la stație și surprind în 
flagrant 4 minori : Constantin 
Marin (str. Prelungirea Feren
tari, nr. 151), Florea George (str. 
Prinosului, nr. ,5), Doca Claudiu 
(Șes. Olteniței, nr. 73), Dordea 
Nicolae (str. Vatra Dornei, nr. 
11). Deloc fioroși, ci, dimpotrivă 
timorați, gata oricînd să izbuc
nească în piins, păreau să fi ni
merit acolo dintr-o regretabilă 
eroare. Niște copii, în definitiv. 
Cine ar fi bănuit că spășeala lor 
ascundea, de fapt, un sac întreg 
de infracțiuni. Percheziția efec
tuată la domiciliul lor va lămuri 
așa cum trebuie lucrurile.

O PASIUNE COMUNA - 
ELECTROTEHNICA

Cei patru se cunoscuseră cînd- 
va la cercul de electrotehnică de 
la Casa pionierilor și a șoimilor 
patriei — sector 4 ; o prietenie 
obișnuită, ca oricare alta. După 
ce au depășit virsta pionieratu
lui, viața nu i-a despărțit, cum 
se mai întîmplă citeodată.* S-au 
reîntilnit apoi la Tehnic Club, la 
un curs de depanatori TV. Cu 
puțin noroc, prieteniile din copi
lărie se dovedesc pină la urmă 
cele mai durabile.

Dintre ei, doar Constantin Ma
rin era o fire mai dificilă, mai 
năbădăios și rpai chiulangiu, mo
tiv pentru care și fusese exma
triculat de la școală. Ceilalți — 
elevi la liceele industriale nr. 9, 
18. I.M.G.B. — nu erau nici mai 
buni, dar nici mai răi decît alții. 
Oricum, ceea ce îi lega era 
pasiunea, plăcerea de a șurubări, 
de a repara diferite obiecte elec
trice.

Să fii electronist amator, nu 
e un lucru la îndemna oricui. 
Pe lingă bunăvoință și talent, ai 
nevoie de tot soiul de piese, pe 
care, ca amator le găsești și nu 
prea, ca să nu mai vorbim de 

faptul că ele costă, de regulă, o 
gramadă de bani. Depinde și ce 
ambiții nutrești și cu ce mijloa
ce vrei să le duci la îndeplinire. 
Să nu fim. deci, sentimentali .și 
să lăsăm să se înțeleagă că cei 
patru s-au sacrificat pe altarul 
primitor al științei, pentru că nu 
ar fi adevărat. Furturile lor au 
fost făcute numai de dragul 
banilor ; cunoștințele lor de 
electrotehnică doar i-a ajutat.

Ideea cea mare i-a venit lui 
Constantin Marin în clipa în 
care a observat un semafor 
dezafectat cu ușa cofretului lă
sată neglijent deschisă. 12 plă
cuțe USILOG, în valoare de 
aproape 16 000 lei trec astfel din 
proprietatea Exploatării semna
lelor rutiere în cea a lui Con- 
stantih Marin. Cam același lu
cru se va întîmplă cu pțăcuțele 
semafoarelor de la intersecția 
Giurgiului cu str. Luică, cu cel 
de la Institutul de Sericicultură, 
cel din Piața Unirii etc......Cind
vedeam o damigeana singuratică 
(cofretul semaforului) nu mă 
puteam abține, mărturisește canj 
did Constantin Marin. Florea mă 
ajuta, iar Doca și Dornea stă
teau de șase"...... ,Și cînd se în-,
tîmplau toate astea ?" ...„Seara 
sau chiar ziua"...... .Vrei să spui
că ziua puteai fura mai ușor 
decit noaptea ? Dacă te observa 
cineva ?" ....Ce dacă ? Cînd ope
ram pe Rahovei, s-a nimerit ca 
un tip să treacă pe lingă noi. 
S-a oprit, s-a uitat la noi și 
apoi și-a 'văzut de drum". Clar.
AZI UN OU, MIINE UN CARGOU

Dacă ar fi să-i credem pe cei 
4, cînd vezică-ți merge bine, că 
poți vinde obiectele (pe str. A- 
cademiei sau în altă parte) fără 
ca cineva să te întrebe de sănă
tate. te prinde un fel de plicti
seală dulce. Vrei să încerci și 
altceva. Să fii hoț de semafoare, 
după cîteva zile, nu mai are nici 
un haz. Cu ce să înceapă ? Cu 
însăși casa prieteniei lor. Casa 
pionierilor . și șoimilor patriei 
din sectorul 4. Gest aproximativ 
simbolic, cei patru intră prin 
efracție în clădire sustrăgînd de 
acolo diode și tranzistori în var 
loare de numai 698 lei. La Teh
nic Club nu a mai fost nevoie 

să repete procedeul, pentru că 
ceea ce ii interesa pe ei se afla 
in spatele clădirii, 2 difuzoare 
de soarta cărora nu se mai în
grijea nimeni, ei fiind convinși 
că furtul nu va fi sesizat. Cul
mea e că nu sxa întâmplat așa, 
că însuși directorul clubului, 
bănuindu-i, le-a cerut să înapo
ieze difuzoarele. Nu s-a gindit 
insă nici o clipă să anunțe or
ganele de miliție sau măcar fa
miliile celor în cauză, avînd pro
babil impresia că valoarea fur
tului nu e mare. în fond, cit 
poate să coste un aparat de 
radio „Predeal", sau un amplifi
cator de antenă colectivă ? A- 
dăugînd semafoarele și trăgînd 
linie, va ieșî deloc neglijabila 
sumă de 108 028 lei. sumă pe 
care acum părinții celor în cau
ză (altcumva oameni la locul lor, 
muncitori și de bună credință) 
trebuie să o olătească din bu
zunarul lor. Ocupați cu servi
ciul. încrezători în puterea de 
discernămînt a fiilor lor. nu i-a 
neliniștit nici o clipă mulțimea 
de piese cu care băieții se în
torceau seara acasă. Acum au de 
ce să regrete. Se mulțumesc să 
dea vina pe Constantin Marin, 
într-adevăr. inițiativa a pornit 
de la el. dar asta are acum 
mai puțină importanță. Impor
tant e că fiii lor au acceptat 
să-1 ajute și să împartă cu el 
obiectele furate. Dealtfel, vina 
nu le aparține în totalitate. La 
fel de gravă s-a dovedit pină la 
urmă neglijența și indiferența 
celor care le-au ușurat furturile, 
neasigurînd paza și controlul de 
rigoare. Este semnificativ că cei 
de la Exploatarea semnalelor 
rutiere au sesizat furtul plăcilor 
USILOG cam la o lună după 
comiterea în fapt a infracțiunii 
sau că cei care i-au observat 
cum fură nu au luat nici o ati
tudine.

Cei patru minori au fost o- 
priți la timp. Pagubele pe care 
le-ar fi putut produce la Stația 
de transformare electrică ar fi 
fost uriașe. Și cind te gindești 
că totul a plecat de la un banal 
semafor.

SORIN PREDA

Fotoghicitoarea noastră a stârnit interesul cititorilor. Pro- 
mițîndu-vă că, in continuare, vă vom supune acestui irite- 

I resănt test de cunoaștere a locurilor din București sau din 
țhră. locuri de rezonanță in istoria, arta, cultura noastră, 
oferim azi drept premiu publicarea competentei scrisori a lui 
Gheorghe BrașbVeanu—Urlați despre Hanul lui Manuc (care 
era răspunsul, corect la fotografia noastră) „Ridicat în 1808, 
de bogătașul armean Emanuel Mirzaian, cunoscut și sub nu
mele de Manuc-Bei, hanul ocupă o parte din fosta incintă 
a curții domnești pe care Manuc a cumpărat-o la licitație. 
Hanul era format dintr-o clădire cu patru laturi, în jurul 
unei curți interioare unde intrau căruțele negustorilor veniți 
din toate colțurile țării și chiar de peste hotare. Clădirea dis
punea de pivnițe boltite, adinei și spațioase, parter și etaj. 
Pe partea interioară, parterul și etajul aveau pe toată lungi
mea lor cite un cerdac, sprijinit pe stîlpi de lemn între care 
se deschideau arcade trilobate. Accesul la etaj se făcea pe 
două scări de lemn cu foișoare. încăperile de ia parter erau 
destinate călătorilor aflați în trecere prin București, iar cele 
de Ia etaj pentru persoanele care rămineau aici o perioadă 
mai lungă de timp. Pe laturile exterioare se aflau prăvălii cu 
tot felul de mărfuri, de la covoare turcești la parfuniuri aduse 
de Ia Londra și Paris".

MĂCAR ATÎT!

ORIZONTAL : 1) Date per
sonale referitoare la primul 
act din dosar. 2) A trece de 
la un hotar la altul. 3) Scoa
se la liman ! — Motor central !’ 
— Tangente la cerc ! 4) Con
cert într-o ureche — Slaba 
speranță de-a nu intra cu 
totul la apă. 5) Iată-i cu ime
diat următorul ! — Scumpi la 

Să fii tot mai bun în meseria ta
Biografia tînărului Vendelin Sultzer se identifică cu â celor 

aproape o mie de uteciști de la întreprinderea de mașini-unelte 
pentru presare și forjare Tg. Jiu. Numai că faptele și împlinirii^ 
sale ii recomandă a fi printre primii. S-a născut pe plaiurile 
sătmărene și, în urmă cu patru ani, a venit î» Gorj, în Secția 
de prelucrări grele a întreprinderii noastre. V. Sultzer mînuiește 
cu o pricepere dcsăvîrșită toate mașinile din dotarea secției. Des
pre piesele care ies din miinile lui se zice, pe drept cuvînt, că 
sînt făcute de un maestru în meserie. Multe prese hidraulice 
de. la 100—400 t.f., mecanice 150—250, foarfeci ghilotină de 825 KN, 
poartă astfel pecetea faptelor acestui tînăr fruntaș pe secție și 
întreprindere

Un tînăr care a învățat alături de ceilalți nu numai să mun
cească, dar și să rămînă în Gorj,.

ION TARBAC

Rubrică realizată de ARETA ȘANDRU

ouă. 6) Fac scurtă la minte 
(fem). 7) Mai ceva ca multe
— Marchează fățiș trecerea 
timpului. 8) Trage cu ure
chea — Cu gura mare (pl.).
9) Pasărea paradisului,., fi
nanciar — Ras de la început.
10) Bani adunați... fără cap !!
— Face nopți albe, împreună 
cu suratele ei.

VERTICAL : 1) Vorbe care 
te cam costă. 2) Interme
diarii excluși. 3) Loc de bă
taie — Nada florilor (pl.) — 
începutul emisiunii radiofo
nice ! 4) Șase la pătrat — 
Curat murdar. 5) A înmuia 
la roșu. 6) Umblă în căuta
rea necuratului — Unul din 
patru. 7) Zăvor fixat ceva 
mai departe de poartă — 
Semnătură pe dos. 8) Repe
tiție luată de la capăt — *Cel 
mai mic in mare. 9) Nu prea 
au ce lua la purtare — Vede 
abia după al. 10) Un nimic 
cu fes — Felina casei.
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Economisirea — o resursa sigura

CONSUMULI

DE ENERGIE ELECTRICĂ
UN INDICATOR MENȚINUT

CONSECVENT SUB PLAN

EDUCAȚIE «ECONOMIE "ENERGIE
Anul 1982 — un pas important spre realizarea

independenței energetice a țării

Sporirea producției de țiței 
îndatorire patriotică pentru toți tinerii

o înaltă

Ciuperceni, Zăvestreni, An- 
ghelești. Trei localități teleor- 
mănene — al căror nume a fost 
dat și secțiilor principale ale 
Schelei de extracție Videle — 
sînt constituite iată intr-un 
adevărat triunghi de forță al 
petrolului românesc. Pe o rază 
ce însumează mai bine de 120 
de kilometri, aici, în miezul 
cimpiei. se desfășoară o luptă 
aspră pentru sporirea produc
ției de țiței, pentru extrage
rea unor cantități sporite de 
petrol din rezervele pu" în 
valoare în acest perimetru.

O latură principală a asprei 
încleștări a oamenilor cu 
adîncul necunoscut, cu nenu
măratele obstacole ce trebui^ 
depășite o constituie acțiunile 
întreprinse la nivelul schelei 
în scopul organizării tot mai 
bune a activității, sondorilor, 
â brigăzilor de intervenție și 
a celor care asigură bunul 
mers al instalațiilor și utila
jelor de transport. Recenț, in 
sprijinul petroliștilor au fost 
detașați, din alte unități eco
nomice din județ, circa 150 de 
tineri muncitori, care, reparti
zați în echipele specializate 
din parcuri și secții, dau un 
sprijin prețios la repunerea 
în funcțiune a sondelor ava
riate, la acordarea asistenței 
tehnice. Totodată, pentru re
ducerea numărului avariilor, a 
oricăror evenimente de natură 
să diminueze producția zilnică, 
au fost stabilite programe ri
guroase de urmărire a funcțio
nării fiecărei sonde, programe 
care sînt analizate in mod 
curent, întervenindu-se prompt 
unde situația impune acest 
fapt. Un exemplu elocvent, în 
acest sens, îl constituie repu
nerea în producție, în doar „ 
cîteva ceasuri, a întregului 
parc de sonde care a fost oprit 
în una din serile lunii trecute 
datorită unei furtuni cu des
cărcări electrice puternice. 
Fără sâ fie chemați de acasă, 
sondorii, mecanicii, electri
cienii, aproape întreg perso
nalul secțiilor s-a prezentat 
la locul de muncă unde a 
acționat fără odihnă pînă la 
repornirea motoarelor, a lini
ilor electrice avariate și deci 
a tuturor sondelor.

Pe de altă parte, sînt demne

de evidențiat eforturile depuse 
de sondorii teleormăneni în 
direcția promovării tehnologi
ilor noi, a unor metode de 
extracție în măsură să con
ducă la sporirea factorului 
final de recuperare. „Am 
căutat să extindem tehnologia 
cunoscută de petroliști sub 
numele de combustie subte
rană, experimentată cu suc
ces la sondfle din zona Bălă- - 
ria, în toate secțiile, ne de
clara maistrul de intervenție 
Radu Alecu, secretarul comi
tetului de partid din Schela

necesare efectuării probelor 
la punerea în funcțiune a son
delor noi, în perioada care a 
trecut din acest an s-a obținut 
un plus de producție ce însu
mează aproape 6 000 tone de 
țiței. Motiv pentru care pro
gramul inițial privind intră
rile în exploatare a fost su
plimentat cu încă 30 de sonde, 
fapt care va conduce la spo
rirea cantităților de țiței ex
trase peste prevederile planu
lui. Sporuri la care se va adău
ga și petrolul extras suplimen
tar prin modernizarea unor

La Schela de extracție Videle

Videle. Gradul de recuperare 
a crescut, astfel, de la 15 la 
sută la aproape 40 la sută, 
ceea ce înseamnă un spor de 
producție de peste 2 milionae 
tone țiței. In total în acest an 
am aplicat peste 2 000 de mă
suri tehnologice, pe baza că
rora coeficientul de exploatare 
a sondelor a crescut cu 2 la 
sută.“ De unde pînă în urmă 
cu puțin timp singura tehno
logie folosită în Schela de 
extracție Videle era pompajul, 
în prezent aici se aplică cu 
succes pe lîngă combustia 
subterană tehnologiile de in
jecție cu apă în zăcămînt, 
injecția cu abur, tratamentele 
tensioactive, acidizările și fi
surările subterane.

O altă direcție importantă 
în care acționează petroliștii 
teleormăneni o constituie — 
cum remarca electricianul Ale; 
xandru Bratu, secretarul co
mitetului'U.T.C. din schelă — 
punerea în funcțiune 
timp cît mai scurt a 
noi forate. încă din 
vară, în perimetrul 
Videle își desfășoară 
tea 12 brigăzi complexe din ca
drul întreprinderii de foraj 
București care au de predat 
sondorilor în acest an circa 
150 de sonde noi. Din acestea 
70 sînt săpate, alte cîteva ur- 
mînd să fie puse în producție 
în cursul lunii septembrie. De 
remarcat că, prin reducerea 
timpului de foraj și a perioadei

într-un 
sondelor 

primă- 
Schelei 

activita-

instalații complexe, prin per
fecționarea activității de apro
vizionare tebnico-materială și 
reducerea pierderilor tehno
logice.

Conștienți de faptul că 
nici un efort nu este prea 
mare atunci cînd este vorba 
de sporirea producției de 
țiței, interes major al econo
miei naționale, petroliștii te
leormăneni au pus la punct 
recent o metodă de protejare 
a conductelor pe care se 
transportă țițeiul împotriva co
roziunii, alte cîteva tehno
logii de recuperare a prăjini
lor de foraj, a țevilor de ex
tracție, a motoarelor electrice 
și a multor altor repere defi
citare. Rezultat al acestor ma
suri, al nenumăratelor acțiuni 
întreprinse la nivelul tuturor 
secțiilor, și în fruntea cărora 
s-au situat tinerii Florin Man- 
da, Dănuț Băjan, Gheorghe 
Tutunaru, Nicolae Zărnoianu, 
Titi Moșteanu, Gheorghe Pa
duraru, Ion Drăgan, pînă la 
această dată s-au extras su
plimentar peste 15 000 tone de 
țiței și 23 000 metri cubi gaze 
utilizabile, colectfvul schelei 
situîndu-se constant în frun- 

.tea întrecerii dintre petroliștii 
țării. $i, pe baza inițiativelor 
întreprinse de uteciști, de 
tregul colectiv de muncă 
schelei, cheltuielile la 1 000 
producție marfă au fost 
duse în acest an cu 20,4 
iar cheltuielile materiale

în- 
âl 
lei 
re
lei 
la

1 000 lei producție cu 23,6 
după 8 luni de activitate 
1982 prevederile planului 
producția netă fiind realizate 
în proporție de 115,8 la sută, 
iar planul de beneficiu 
proporție de 127,8 la sută.

„Mai sînt încă aproape 
luni din acest an — ne declara 
maistrul Florea Voinea — 
timp în care sîntem hotărîți 
să amplificăm aceste rezultate 
și să scoatem tot mai mult 
țiței din zăcămintele pe care le 
exploatăm. Dacă în momentul 
de față media zilnică a depă
șirilor se ridică la 30 de tone 
țiței, în perioada următoare, 
cînd condițiile climaterice vor 
fi mai aspre, vom avea de 
întîmpinat greutăți care pot 
diminua producția. De aceea 
căutăm să asigurăm prin mă
surile pe care le întreprindem 
condiții de lucru care să per- 
mită menținerea ritmului ac
tual de extracție/* Aceste mă
suri privesc — cum avea să 
ni se spună — pregătirea în 
parcuri a reperelor de schimb 
și a materialelor necesare in
tervențiilor, repararea dru
murilor, amenajarea unor ma
gistrale noi pentru transportul 
țițeiului. Practic se are în 
vedere ca în perioada toamnă- 
iarnă întregul parc de sonde 
să funcționeze normal iar 
sondele noi să poată fi puse în 
producție cu cel puțin 3—4 zile 
mai devreme, fiecare ceas de 
funcționare insemnînd, cum 
se cunoaște, țiței peste preve
deri. Pe de altă parte, la fie
care loc de muncă se între
prind acțiuni de revizuire a 
instalațiilor electrice și meca
nice, se izolează și se îngroa
pă conductele, se curăță re
zervoarele de țiței, se pregătesc 
centralele termice. Fapte care 
demonstrează încă o dată 
înalta responsabilitate a sohdo- 
rilor de la Videle, care, înțele- 
gînd necesitatea depășirii pre
vederilor Ia extracția de țiței, 
înainte de orice, drept o 
îndatorire patriotică, sînt 
jați cu toate forțele de 
dispun în amplul efort 
pentru dezvoltarea bazei 
getice și de materii prime a 
țării.

înaltă 
anga- 

care 
depus 
ener-

NICOLAE MILITARU

Efortul propriu în luptă

cu mirajul mărcii străine

Un cuvînt de spus
în sudura de performanță
Laboratorul de sudură al în

treprinderii de utilaj chimic 
„Grivița Roșie" deține o bună 
reputație tehnică și infirmă 
proverbul care te îndeamnă să 
ocolești pomul lăudat. Mărturie 
stau numeroasele inițiative 

■ tinerilor, care alcătuiesc 
procent de 90 la sută din 
talul lucrătorilor. Dincolo 
ponderea numerică, ei sînt avan
garda creației tehnico-științifice, 
domeniu în care comitetul 
U.T.C. al întreprinderii (secre
tar, Jan Grigore) desfășoară o 
bună activitate de stimulare și 
susținere. O fericită alegere a 
făcut, apoi, csv președinte al 
comisiei de creație tehnico- 
științifică să devină un tînăr 
subinginer, Constantin Oancea, 
spirit inventiv, imposibil de 
acomodat cu rutina și îndeosebi 
cu formula „merge și așa"...

Conștienți, ca și ceilalți co
legi ai lor, de importanța su
durii (a calității ei) în contex
tul lucrărilor 
utilaje pentru 
tre chimice, 
aceste utilaje 
procesul de . 
probe dintre cele mai dificile (de 
rezistentă la diferite acționări, 
agenți, reacții etc.), trei tineri, 
Constantin Oancea, Gheorghe 
Fit și Dumitru Șureanu au creat, 
recent, un valoros Dispozitiv 
articulat pentru sudat automat, 
eu aplicație în special la su
dura virolelor, mai concret, a 
înelelelor suport taler pe virole. 
Dispozitivul respectiv este în 
măsură 
circulară 
inelului, 
timp ce 
crarea în discuție avînd anume 
caracteristici, se recurgea 
Importarea unor 
similare din S.U.A. (cu singura 
deosebire că acelea sînt mobile, 
iar virola stă pe loc), desigur 
foarte costisitoare, plătite în 
valută. Iată însă că, prin efor
tul celor trei tineri, inteligența 
românească și-a spus cuvîntul, 
dispozitivul fiind realizat într-un

ale 
un 
to- 
de

care pregătesc 
combinatele noas- 
și pentru export, 
fiind supuse, în 
producție, unor

să execute o sudură 
pe ambele părți ale 
el rămînînd fix, în 
virola se învîrte. Lu-

la
dispozitive

timp record (o lună) și dovedin- 
du-se competitiv. Consecințele 
introducerii sale în producție 
n-au întîrziat să se arate : în 
primul rînd, se elimină „cre- 
țuirea" virolei sudate, operație 
care solicită timp, manoperă și 
energie în plus. Așadar, pro
ductivitatea muncii crește cu 53 
la sută. Cel mai important 
avantaj ține de calitatea, de 
siguranța sudurii executate prin -----x —«4-3 că 

tehnologice ajung, în 
chimică, la sute de at- 
prin urmare la solici- 
impun rezistențe pe

acest procedeu, știut fiind 
utilajele •
industria 
mosfere, 
țări care 
măsură.

Alți trei tineri specialiști, in
ginerii Mihai Olteanu, Mircea 
Fălcușeanu au devenit, la rîn- 
dul lor, autorii unui Dispozitiv 
de sudat automat țevi în placa 
tabulară, similar cu cel de tip 
„ Hobart" care se importa din
S.U.A. Este acesta unul din
cele mai complicate dispozi
tive care intră în dotarea labo
ratorului de sudură, la construi
rea lui ivindu-se tot felul de 
dificultăți. De pildă, motorașele 
din interiorul dispozitivului 
aveau dimensiuni atît de mici, 
încît nu figurau în cataloagele 
de produse. Și totuși, pînă la 
urmă au fost realizate, întoc
mai, la I.U.T. „Grivița roșie", 

prin strădania acestor tineri 
entuziaști și, totodată, iscusiți 
tehnicieni. A fost nevoie, apoi, 
de un rulment de dimensiuni 
speciale ; pînă la urmă și rul
mentul și-a luat locul printre 
piese, chiar dacă între timp a 
fost nevoie de nopți de frămîn- 
tare, de zile istovitoare 
muncă și de alergare !

Cert este că dispozitivul 
sudat automat țevi 
bulară, construit 
cu piese românești, 
cu performanțele 
în timp ce prețul 
scăzut...

de

de 
tu-in placa 

în întregime 
funcționează 
prototipului, 
este mult

DRAGOMIR MAGDIN

Foto : GHEORGHE CUCU

SOLUȚII SIMPLE, EFECTE MARI

Recuperatoare de căldură
importante economii de combustibil

Tînărul inginer Dinu Dom
nescu, din cadrul serviciului 
mecano-energetic al întreprin
derii „Independența" din Si
biu, își înscrie constant nu
mele printre cei care participă 
la acțiunea de diminuare a 
consumurilor energetice, la re
cuperarea și valorificarea în 
întreprindere a resurselor e- 
nergetice secundare. Este au
tor a numeroase proiecte me
nite să contribuie la recupera
rea resurselor energetice se
cundare, care au adus între
prinderii mari economii de 
combustibil. Este, printre al
tele, autorul proiectelor a 4 
tipuri de recuperatoare de căl
dură conținută în gazele de 
ardere ale cuptoarelor indus
triale. în atelierul forjă al în
treprinderii au fost montate 
deja un număr de 3 asemenea 
recuperatoare pentru prepara
rea apei calde menajere nece
sare atelierului. Prin monta
rea în următoarea perioadă a 
unor asemenea recuperatoare

de căldură la cuptorul de for
jă și de tratamente termice, 
precum și prin activitatea ce
lor deja montate se vor eco
nomisi anual la nivelul între
prinderii 53 tc.c. în paralel cu 
execuția acestor recuperatoare 
se află în fabricație la „Inde
pendența" (pe baza proiectelor 
tînărului Domnescu) recupera
toare pentru aerul necesar ar- 
derii în cuptoarele industriale 
din dotarea unității. Monta
rea celor 4 recuperatoare de 
căldură conținute în gazele de 
ardere va însemna o econo
mie anuală de 69 tc.c. Valori
ficarea totală a căldurii conți
nute în gazele de ardere re
prezintă o economie de nu 
mai puțin 930 tc.c. la nivelul 
întreprinderii „Independența". 
Tot în ideea gospodăririi ju
dicioase a energiei și combus
tibilului el realizează în pre
zent un studiu de valorificare 
a resurselor energetice secun
dare cu potențial termic scă
zut provenite din apa de ră-

cire a instalațiilor tehnologice, 
După cum precizează autorul 
acestor studii, dacă în varian
ta clasică căldura conținută în 
apele de răcire era eliberată 
direct în atmosferă (prin in
termediul turnurilor de răcire) 
prin utilizarea instalațiilor cu 
pompe de căldură, această re
sursă termică va fi recupera
tă integral, aducîndu-se astfel 
întreprinderii economii de 1100 
tc.c. pe an. Proiectul acestei 
instalații va fi gata pînă la fi
nele acestui an, urmînd ca din 
1983, trimestrul I să se treacă 
la montarea acesteia în între
prindere. De reținut totodată 
că pentru valorificarea resur
selor energetice secundare se 
utilizează la „Independența" 
materii prime refolosibile din 
lemn provenite de la atelierul 
de modelărie, care urmează a 
fi arse într-un cazan special. 
Aburul produs în cazan va fi 
folosit la uscarea cherestelei, 
materia primă a atelierului 
modelărie al întreprinderii. E-

fectul economic : 250 tc.c., eco
nomisite anual... Iată, deci, că 
prin materializarea unor idei 
practice, prin inventivitate, 
spirit creator rezultatele nu 
întîrzie să apară. Realizările 
de mai sus și multe altele ce • 
vor urma, la care contribuția 
tînârului inginer Domnescu 
este meritorie, înseamnă la 
nivelul întreprinderii nu mai 
puțin de 2 280 tc.c. economisite 
într-un singur an. Un calcul 
simplu relevă că respectiva 
cantitate ce se va economisi în 
acest mod reprezintă 1 878 000 
mc. gaz metan cantitate ce ar 
fi putut acoperi integral ne
voile secției metalurgice pe 
primul trimestru al acestui an 
sau reprezintă 15 947 gigacalo- 
rii, cantitate de energie termi
că ce ar 
voile de 
mecanică 
trecute.

fi putut acoperi ne- 
încălzire ale secției 
II pe perioada iernii

Recondiționarea sculelor uzate
o acțiune în care tinerii își afirmă inventivitatea

„Pornind de la necesitatea din acest an ? Din dialogul cu 
.asigurării secțiilor de bază ale mulți dintre cei care au parti- 
unității noastre cu sculele și dis- cipat nemijlocit la aceasta ac- 
pozitivele pentru desfășurarea țiune, inițiată de 
în bune condiții, ritmic și de 
calitate, a producției, încă din 
prima lună a acestui an, ne 
relata recent Sheorghe Cîrstea, 
secretarul Comitetului U.T.C 
de la întreprinderea mecanică 
din Mediaș, ne-am gîndit că 
noi, tinerii, putem participa 
direct la această acțiune. De 
aceea, am hotărît ca să pre
luăm în răspundere proprie, 
din planul tehnic al întreprin
derii, activitatea de confecțio
nat și recondiționat un număr 
însemnat de scule și ștanțe“. 
Cum s-a acționat, deci, pentru 
realizarea acestui obiectiv ma
jor, în perioada care a trecut

cord, ceea ce și-au propus la 
începutul anului, respectiv 
confecționarea unor ștanțe și 
dispozitive necesare fabrica
ției unor organe elastice de 
asamblare pentru autoturisme 
Dacia și Olcit, pentru necesi
tățile secțiilor de bază. Totoda
tă au recondiționat dn mare 
număr de scule, respectiv șai
be dințate DILL-5, ștanțe pen
tru execuția carcaselor pentru 
piulița M-5, un dispozitiv pen
tru execuția clemelor — far 
Dacia, un set de scule pentru 
nituri combinate. Valoarea lu
crărilor pe care tinerii de 
I.M. Mediaș le-au efectuat

Comitetul 
U.T.C. pe întreprindere și con
semnată în procesul-verbal al 
ședinței de comitet din data 
de 26 ianuarie a,c., ne-am pu
tut da seama cu ușurință des
pre responsabilitatea cu care 
uteciștii, în principal cei de la 
atelierele de proiectare și de 
S.D.V-uri, au materializat în 
practică acest angajament. De 
numele inginerilor Olimpiu 
Munteanu, Helmuth Theiss, 
maistrului Aurel Ilea, sculeri- 
lor-matrițeri Popa Călbureanu, 
Ion Cristea, Ion Sasu se leagă acest capitol pînă la data 
reușita acestei inițiative ute- 1 august se ridică la suma 
ciste. Ei și mulți alții au con- 140 000 lei (din care 58 000 
cretizat în fapte, în timp re- manoperă). Onorarea in timp

la 
la 

de 
de 
lei

record a acestei acțiuni iniția
te de tineri și finalizată tot de 
ei a făcut ca organizația U.T.C. 
de la I.M, Mediaș să-și rea
lizeze planul anual la muncă 
patriotică finanțată (în pro
cent de 103 la sută) încă din 
luna august. In perioada ur
mătoare, prin execuția și re
condiționarea pieselor și scu
lelor uzate, tinerii de aici vor 
aduce întreprinderii o econo
mie de peste 100 000 lei. Iată, 
deci, un mod responsabil de 
implicare în problemele pro
ducției, de participare directă 
la finalizarea cu brio a unei 
hotărîri, de transpunere în 
practică a unui frumos și mo
bilizator angajament utecist.

I. PODOLEANU

și eficientă a aprovizionării
------------------------------------------——--------------------------------1------------

în bilanțul energetic al prime
lor 8 luni din acest an, colecti
vul întreprinderii mecanice de 
utilaj chimic București înscrie 
o serie de realizări remarcabile, 
reflectare concretă a preocupă
rilor constante ale fiecă
rui om al muncii de aici pen
tru diminuarea consumurilor 
specifici de energie electrica, 
gaze și energie termică, pentru 
gospodărirea judicioasă a aces
tor prețioase bogății, contribuind 
astfel, prin mijloace specifice 
acestei unități economice, la a- 
tingerea dezideratului pe care ni 
lram propus — obținerea în cel 
mai scurt timp a deplinei inde
pendențe energetice a patriei. 
Astfel, în bilanțul la care ne 
referim, sînt de reținut econo
miile, față de norma de con
tract, de 500 MWh energie elec
trică, 85 000 m.c. gaze naturale 
și 3 650 G. Cal energie termică. 
Aceste importante 
ne-au determinat 
cadrul unei recente 
efectuate Ia I.M.U.C. București, 
care au fost principalele căi și 
modalități, ce soluții au fost 
adoptate în vederea diminuării 
consumurilor energetice ?

Un prim răspuns la această 
întrebare oferă tovarășul Con
stantin Oprea, secretarul comi
tetului de partid pe întreprin
dere : „Cu prilejul vizitei de 
lucru pe care tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a efectuat-o la 29 fe
bruarie 1980 în întreprinderea 
noastră, secretarul general al 
partidului ne-a recomandat, 
printre altele, ca prin forțe pro
prii să diminuăm consumul de 
energie, destul de ridicat la 
acea dată la I.M.U.C. Am în
scris această problemă în cate
goria celor mai mari urgențe de 
rezolvat din agenda noastră de 
lucru, urmărind periodic reali
zările obținute, adoptînd măsuri 
corespunzătoare pentru elimi
narea unor deficiențe. Indiscuta
bil, economiile înregistrate în 
acest an au ca suport o serie de 
soluții tehnice și organizatorice, 
dar ele sînt și rezultatul direct 
al preocupărilor de educare, de 
conștientizare a oamenilor în 
direcția gospodăririi judicioase 
a acestor bogății de preț. Tin să 
remarc contribuția hotărîtoare 
pe care tinerii au adus-o și în 
această direcție, ei fiind printre 
autorii unor soluții și în același 

cei care le-au materia-

economii 
să aflăm, în 

anchete

timp cei care 
lizat“.

Problema aflată în centrul an
chetei noastre o discutăm pe 
larg cu inginera Beatrice Del- 
geanu, din cadrul sectorului me- 
cano-energetic al întreprinderii. 
Consemnăm opinia interlocutoa
rei noastre : „Pot să afirm cu 
toată convingerea că din punct 
de vedere energetic ne prezen
tăm și în acest an foarte bine, 
dat fiind faptul că numai din 
exploatare avem o economie de 
400 MWh. Soluțiile adoptate sînt 
destul de simple, atît tehnic cît 
și organizatoric, dar cu efecte 
mari în ceea ce privește econo
miile și, firesc, acestea se re
flectă direct în costurile de fa
bricație, in asigurarea bunului 
mers al producției. Dealtfel, pe 
perioada de referință înregis
tram o economie de energie 
electrică cifrată la 1,628 MWh 
la 1 milion lei producție marfă 
și de ga2e de 0.44 t.c.c. la 1 mi
lion lei producție marfă**. Din

discutăm pe

discuție am reținut și cîteva din 
măsurile aplicate : reducerea 
consumului de energie electrică 
pe seama diminuării consumu
lui de aer comprimat prin eli
minarea pierderilor pe rețea șl 
prin neutilizarea în schimburile 
II și III a stației de compre- 
soare (economia zilnică obținută 
este de 10 MWh) ; contorizarea 
consumului pe secții; evitarea 
prelucrării pe utilaje de mare 
gabarit a pieselor mici și elimi
narea cauzelor care determină 
porniri și opriri necesare în pro
cesul de producție ; instalarea 
de limitatoare de mers în gol la 
mașini și convertizoarele de su
dură ; preluarea lucrului, la 
efectuarea schimburilor, din 
mers ; montarea a 200 m.p. pa
nouri solare care satisfac nece
sitățile de apă caldă ale unită
ții. Ar mai fi, desigur, de adău
gat încă multe alte preocupări. 

Revenim la economia totală de 
energie electrică menționată în 
bilanț, care se ridică la 500 
MWh. Am văzut că din aceasta 
400 MWh rezultă din exploatare. 

. întrebare firească : de unde pro
vine diferența de 100 MWh ? Și 
aici răspunsul este ușor de for
mulat pentru inginerul Cornel 
Marinescu, șeful biroului de in
vestiții : „La hala principală de 
fabricație, din proiectare și con
strucție am înregistrat <5 serie de 
deficiențe între care construcția 
planșeului, realizat din beton 
armat, pe sistem chesoane. Ast
fel, în plină zi, hala trebuie ilu
minată artificial, prin utilizarea 
a circa 6 000 locuri de lămpi. 
Ne-am pus, deci, problema eli
minării acestui neajuns prin in
troducerea iluminatului natural 
Am ajuns acum să mai utilizăm 
doar 1 200 de lămpi și numai pe 
timpul nopții, ziua lucrindu-se 
numai în lumină naturală, prin 
demontarea a 142 de chenare șl 
montarea în Ioc de luminatoare. 
In totai vom scoate 190 de che
soane, realizînd o suprafață de 
3 500 m.p. luminatoare necesară 
pentru a asigura 200 lx„ adică 
lumina optimă pentru lucrul la 
mașini în timpul zilei. Prin for
țe proprii realizăm atît demon
tarea chesoanelor cît și mon
tarea luminatoarelor (confec
ționate tot în întreprindere). De 
fapt, întreaga lucrare o execută 
o echipă formată din 8 tineri 
muncitori, condusă de lăcătușul 
Gheorghe C. Ion". Ar mai fi de 
reținut că prin eforturile aces
tor tineri, prin găsirea posibili
tăților de confecționare a lumi
natoarelor (tipizate) din mate
riale secundare rezultate din 
procesul de producție, față de 
valoarea de 9,4 milioane lei 
prevăzută prin proiect, întreaga 
lucrare se va realiza cu numai 
5 milioane Iei. Deci și aici tot 
despre economii se vorbește...

Acestea sînt principalele di
recții de acțiune pentru colec
tivul de la I.M.U.C. București, 
concretizate de economii sub
stanțiale de energie electrică, 
gaze și combustibili. Soluțiile gă
site. sînt, așa cum am mai pre
cizat, destul de simple, dar efec
tele mari în planul diminuării 
consumului și, implicit, al asigu
ram fără perturbațij a ener
giei electrice și combustibilului 
necesar desfășurării /în bune 
condiții a procesului de pro
ducție.

ION D. CVCU
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ZIARIȘTII COLABORATORI NE SCRIU

Fruntași 

în producție 

și buni
i

gospodari
Acolo unde omul este bun 

gospodar, roadele sint dintre 
cele mai bogate^ Este și cazul 
colectivului de oameni ai muncii 
din cadrul întreprinderii de 
articole de sticlărie București, 
colectiv ce numără foarte mulți 
tineri ce se pot mîndri cu bunele 
rezultate obținute pe linia auto- 
aprovizionării. Astfel, terenurile 
din jurul întreprinderii, în- 
sumînd 10 mii m.p., au fost 
transformate prin hărnicia celor 
ce muncesc aici în adevărate 
grădini roditoare. Din analiza ce 
s-a efectuat a rezultat că, pînă 
la finele lunii august, s-a obținut 
o recolta de roșii de 1 338 kg, 
varză timpurie, 1 896 kg, ceapă 
verde, 585 kg. usturoi verde, 
27 kg, salată, 113 kg, dovlecei, 77 
kg, verdeață, 71 kg, ardei gras, 
60 kg, castraveți, 785 kg, ridichi,. 
19 432 legături, vinete 17 kg. în 
total, s-a obținut o sumă de 
35 083 lei. întreprinderea dispu
ne și de o fermă zootehnică în 
cadrul căreia, la începutul a- 
cestui an, existau 67 capete 
porcine. Crescătoria de iepuri 
numără 45 de capete. Nu trebuie 
să uităm cantina proprie ce 
dispune de personal calificat de 
la I.A.P.L. Segarcea. cantină 
unde servesc masa zilnic 300 de 
oameni ai muncii din întreprin
dere. Mobilizatoare sînt și an
gajamentele asumate. Se pre
conizează ea in semestrul al II- 
lea să se mărească numărul de 
porcine prin cumpărarea a încă 
67 de caoete, pentru a fi asigu
rat astfel necesarul de carne la 
cantină. Se urmărește, de ase
menea. creșterea numărului de 
iepuri de casă cu încă 500 de 
caoete și, în sectorul legumi
col, se vor construi o seră și o 
ciupercărie.

Secretarul comitetului U.T.C. 
pe întreprindere, tovarășul Mi
hai Armă, are numai cuvinte de 
laudă pentru tinerii care mun
cesc aici, preocupați permanent 

-de îndeplinirea sarcinilor de 
plan, de bunul mers al pro
ducției și care în timpul lor li
ber muncesc și in grădinile de 
legume, in fermă. Fruntași în 
producție, primii pe linia auto- 
aprovizionării sint Costel Ji- 
tea, Eugen «Cristescu de la 
organizația U.T.C. a secției am
balaj, Nicolae Neciu, Marin 
Stanpiu de la S.D.V., Aurel 
Stănescu, Constantin Cojocaru 
etc., etc.

ROXANA MATEESCU
București

cititorii
PROPUN, SESIZEAZĂ*

9 Mă numesc Talașcă Petrică, locuiesc în Iași 
și apelez la sprijinul dumneavoastră pentru a-mi 
putea rezolva următoarea situație. Dar, mai întii, 
citeva date despre mine : am absolvit școala pro
fesională in anul 1979. în cadrul Liceului indus
trial Nicolina — Iași, specializîndu-mă pentru 
Combinatul de utilaj greu Iași în meseria de lă- 
căniș mecanic. După absolvirea școlii, conform 
contractului de muncă, am fost încadrat la Com
binatul de utilaj greu. Aici am lucrat un ah - și 
șase luni, pină la data încorporării. După satis
facerea serviciului militar m-am reîncadrat în a- 
celași loc de muncă. între timp m-am căsătorit cu 
Sandu Tatiana, absolventă a Liceului industrial nr. 
3 din Iași, pregătită pentru meseria de operator 
în fabricarea și prelucrarea polimerilor. După ab
solvire, soția mea a fost repartizată la C.A.T.C. 
Jilava — București. Aici intervine problema pe 
care vă rugăm să ne ajutați s-o soluționăm. Odți- 
tă căsătoriți, dorim, cum este și firesc, să lucrăm 
in același oraș. Soția mea nu s-a prezentat la lo
cul de mundă repartizat. Am apelat la Oficiul 
forțelor de muncă din Iași pentru a fi încadrată 
aici, dar nu am primit nici un răspuns care să ne 
bucure. Desigur, conform contractului încheiat so
ția mea ar trebui să se prezinte la locul de muncă 
repartizat. Dar în situația noastră, cpnsider că, 
fiind la început de drum în căsnicie, ar trebui să 
i se asigure un post în orașul în care lucrez și eu. 
Sint convins că, privită cu înțelegere, situația 
noastră poate fi rezolvată. De aceea apelez la spri
jinul ziarului, solicitind, ca tineri, ca uteciști, in
tervenția redacției. (Talașcă Petrică, Combinatul 
de utilaj greu — Iași)
• Sintem un grup de medici, specialitatea pe

diatrie, care am încheiat perioada de stagiatură. 
în mod firesc, după efectuarea stagiului, trebuie 
să ne susținem examenul de medici specialiști. 
Impedimentul este că nici pînă la această dată 
nu s-a anunțat data susținerii acestui examen, nici 
localitatea unde se desfășoară. Sintem îngrijorați 
deoarece se știe că înainte de prezentarea propriu- 
zisă la examen trebuie să ne întocmim și dosare
le de activitate. întocmirea acestora necesită un 
anume timp. Ne temem că data ce va fi anunțată 
nu ne va lăsa destul ‘timp pentru rezolvarea as- 
Sectului amintit. De aceea apelăm la intervenția 

einteii tineretului pe lingă Ministerul Sănătății 
ca să se dea publicității răspunsul la întrebarea 
noastră. De asemenea, să se specifice în răspuns 
dacă pentru perioada cînd vom susține examenul 
beneficiem de concediu de studii plătit. Solicităm 
aceasta deoarece, la ora actuală, fiecare unitate 
procedează cum crede de cuviință. Vă mulțumim 
și așteptăm să citim în ziar cit de curînd răspun
sul ministerului. (Ioana Delea, București)

• Mă numesc Colceag Cristache, lucrez la în
treprinderea instalații montaj izolații București 
și vă rog să mă sprijiniți în rezolvarea următoarei 
situații. în luna mai 1981 am fost detașat împre
ună cu echipa de electricieni condusă. de tovară
șul Tudor Anghel în Sectorul agricol Ilfov ,1a fer
ma de creștere și îngrășare a puilor Moara Vlă- 
siei. Aici am fost preluați de șeful secției con
strucții din cadrul Sectorului -agricol Ilfov. îm
preună cu dinsul și cu directorul fermei am sta
bilit să efectuăm o lucrare care consta în repa
rarea instalației electrice. Am efectuat lucrarea 
conform normelor I.D.E.B. în vigoare pe care noi, 
fiind electricieni, le cunoaștem. în luna octombrie 
1981 instalația era gata în toate cele șase hale de 
producție. în final ni s-a spus că I.D.E.B.-ul nu 
este de acord cu cele realizate de noi și că tre- 

i buie întocmit dosar I.D.E.B. Noi discutasem cu 
reprezentantul nostru de la început acest aspect 
dar ni s-a spus că dosarul nu este necesar deoare
ce nu este lucrare de investiții, ci numai de repa
rații. în această situație, noi am fost plătiți doar 
cu 50 la sută din suma totală ce ni se cuvenea. 
Cu toate că instalația — după spusele I.D.E.B.-ului 
—Buftea este necorespunzătoare, ea este lăsată să 
funcționeze și funcționează și în prezent fără nici 
un impediment. Cum însă nu există aprobarea 
I.D.E.B.-ului* nouă nu ni se plătește și restul de 
50 |a sută din costul lucrării. în această situație 
credem că trebuie să fie întreruptă această insta
lație deoarece. dacă ea nu este corespunzătoare, 
se pot întîmpla unele accidente Și nu dorim ca 
noi să fim trași la răspundere. (Colceag Gheorghe, 
str. maior Racoteanu Ion, nr. 2 București, sector 3).

Preocupări pentru mărirea 
fondului forestier

De peste 15 ani la Baia de 
Fier, pe frumoasa vale la numai 
cîțiva metri de Peștera Muierii 
s-au pus bazele unei mici pepi
niere de creștere a puietului de 
brad necesar plantării acestuia 
pe versanții munților din zona 
Oltețului în scopul măririi su
prafețelor de „aur verde" ale 
țării noastre. în această perioa
dă, sub îndrumarea organelor de 
specialitate din silvicultură și 
mai ales prin grija și marea 
pasiune de care a dat dovadă 
primul pădurar și gospodar al 
acestei pepiniere Gheorghe Bo- 
rogean, au fost aduse statului 
și obștii mari avantaje în sen
sul refacerii și măririi fondului 
forestier cu peste 1,2 mii bucăți 
puiet de brad. Gheorghe Boro
gean, pasionat pădurar, a condus 
această pepinieră — singura de 
acest fel din județ care a livrat 
puiet săditor tuturor ocolurilor 
silvice din cadrul Inspectora

ZAMFIR PODANIȚA
Tg. Jiu

lntr-un peisaj pitoresc, pe malul drept al Mureșului 8-a dat * în 
folosință noul compter de alimentație publică și cazare aparținînd 
Cooperativei de producție, achiziții și desfacerea mărfurilor din 

comuna Ilia, județul Hunedoara Cronica la obiect

tului județean Gorj — pînă a- 
cum doi ani. Dragostea și pa
siunea pentru această muncă au 
fost transmise din tată-n fiu. Și 
Gheorghe Borogean a învățat și 
îmbrățișat această meserie de la 
tatăl său iar el, la rîndul lui, a 
transmis-o mai departe fiului 
său, Ionel Borogean, care din 
anul 1980 a preluat conducerea 
pepinierei. Acest tînăr în vîrstă 
de 25 de ani și-a însușit taine
le meseriei la Liceul forestier și 
de prelucrare a lemnului din 
Tg. Jiu și aplică cele învățate 
aici în locurile sale natale. Re
cent am surprins, după cum re
iese și din fotografie, executin- 
du-se in această pepinieră lu
crări de întreținere de către un 
grup de tineri, majoritatea elevi, 
care de pe acum manifestă ace
eași pasiune față de natură.

Foto : I. TEL, Deva

organele de resort
RĂSPUND

• Geambașu Georgel, București, se adresa re
dacției ziarului nostru cu următoarea problemă : 
deși îndeplinea condițiile necesare, nu i se acorda 
categoria a II-a de retribuire. în urma apelului 
ziarului nostru, întreprinderea „Vulcan" — Bucu
rești, unde tînărul iși desfășoară activitatea ca 
mașinist pod rulant, ne răspunde că problema a 
fost rezolvată, acordîndu-i-se categoria la care 
avea dreptul.

® Iacob Ion în numele tinerilor din satul Vadu
rile, comuna lână, județul Vaslui, ne-a scris că ac
tivitatea sportivă din satul lor nu se desfășoară 
corespunzător deoarece nu au un teren de sport. 
Mai. sesiza faptul că locul pe care de obicei se 
juca fotbal acum este pășune pentru animalele 
cooperativei, deci nu mai au acces nici aici. Pentru 
rezolvarea acestor aspecte am apelat la Comitetul 
județean Vaslui al U.T.C. Secretarul cu probleme 
de pregătirea tineretului pentru apărarea patriei 
și sport s-a deplasat la fața locului și a constatat, 
stînd de vorbă cu organele locale și cu tinerii din 
sat, următoarele : tinerii din sat au fost în repeta
te rînduri solicitați de către tovarășa Maria 
Scîntee, secretara comitetului comunal al U.T.C., 
pentru amenajarea unui teren de sport. Aceștia 
însă nu și-au adus nici o contribuție și, în conse
cință, terenul nu a putut fi amenajat. Dealtfel, 
satul Vadurile se află Ia o distanță de 1,5 km față 
de comuna de reședință. Comuna dispune de o 
bază materială corespunzătoare desfășurării acti
vității lor sportive în cele mai bune condiții. în 
răspuns se precizează că scrisoarea trimisă de to
varășul Iacob Ion nu întrunește și asentimentul 
tinerilor din sat.

• Postolache loan, lăcătuș, Combinatul siderur
gic Galați : pentru rezolvarea situației dumnea
voastră locative ne-am adresat întreprinderii în 
care vă desfășurați activitatea. Am fost informați 
că, pe lista priorități, sînteți trecut la poziția a 
șaptea. Știind că repartizarea locuințelor se face 
în conformitate cu Legea nr. 5 din 1973 mo
dificată și republicată în anul 1980 și numai în 
ordinea de prioritate stabilită la nivel de secție 
și aprobată de adunarea reprezentanților oamenilor 
muncii de la nivel de secție, urmează ca, în func
ție de numărul de apartamente ce se vor repar
tiza secției în care lucrați și numai in ordinea de 
prioritate, să vi se repartizeze locuința solicitată,

® Enescu Sorin, Baia Mare : persoanele exma
triculate din instituțiile de învățămînt superior își 
pot relua studiile numai printr-un nou concurs de 
admitere, la care se pot prezenta după un stagiu 
de 1—2 ani în producție de la data exmatriculării.

® Ivașcă Olga, Suceava, calificată în meseria 
de confectioner îmbrăcăminte la întreprinderea 
de confecții București, ne-a rugat să*o ajutăm să 
se încadreze intr-o unitate economică din județul 
Suceava, județ în care lucrează soțul ei. în urma 
intervenției ziarului nostru, Comitetul județean 
Suceava al U.T.C. ne informează că a fost înca
drată la întreprinderea de tricotaje „Bucovina" 
din Rădăuți, secția tricotat.
• Oprea Lucian, Șantierul naval Brăila: cen

tru a putea beneficia de vechime neîntreruptă în 
muncă trebuie să vă reîncadrați în termen de 15 
zile de la lăsarea la vatră în unitatea economică 
în care ați lucrat pînă Ia data încorporării pentru 
satisfacerea serviciului militar.

9 Muraru Valerian, Gura Humorului : Procura
tura județului Suceava a examinat cele relatate 
de dumneavoastră în scrisoarea adresată nouă 
precum și dosarul Judecătoriei Cimpulung Moldo
venesc la care v-ați referit și a concluzionat că 
sentința pronunțată este temeinică. Hotărîrea a 
rămas definitivă.

• Epure Gherghina, Tecuci, județul Galați : 
pentru rezolvarea celor relatate de dumneavoas
tră am apelat la Comitetul municipal Tecuci al 
U.T.C. Acesta ne-a răspuns că în momentul în 
care se va ivi un loc de muncă în care, dată fiind 
starea sănătății dumneavoastră, să puteți face 
față, veți fi sprijinită să-1 ocupați.

Redactorul rubricii DOMNIȚA VĂDUVĂ

Cînd o simplă cheie devine 
componentă a stilului de muncă

. în viața organizațiilor U.T.C 
adunarea generală a membri
lor lor este un element defi
nitoriu. Chiar unitatea de mă
sură în timp a vieții de orga
nizație se cuprinde- de obicei 
„între două adunări generale". 
Pentru că adunarea generală a 
uteciștilor e cea care dă direc
ții de activitate, ia hotărîri și 
angajamente, fiind, practic, ni
velul cel mai înalt de conT 
știentizare a participării lâ 
viața de organizație a fiecărui 
utecist. De aceea, pentru bu
nul mers al vieții de organi
zație se impune ca întreaga 
conducere a organizației, în 
mod constant biroul să pregă
tească fiecare adunare gene
rală cu toată conștiinciozitatea. 
Cu convingerea permanentă că 
totul, de la stabilirea temei, 
care întotdeauna trebuie să fie 
de maximă importanță pentru 
organizație și pină la partici
parea tuturor tinerilor să fie 
pregătit temeinic. Și de obicei 
așa se și întîmplă. Organigra
ma organizațiilor U.T.C. per
mite pe deplin o activitate efi
cientă din partea tuturor bi
rourilor, comitetelor interme
diare, comitetelor de întreprin
dere. Cu atît mai mult cu cît, 
să zicem, o organizație își des
fășoară activitatea într-o uni
tate cu caracter industrial, 
unde transmiterea informații
lor și relațiilor dintre oameni 
sînt facilitate de însuși proce
sul de producție. Și cu atît 
mai mult mă așteptam să gâ- 
.sesc rezultate bune în ceea ce 
privește organizarea și pro
gramarea adunărilor generale 
ale uteciștilor de la întreprin
derea bucureșteană „Electro
magnetica14. E septembrie deci, 
iar la comitetul U.T.C. găsim 
exact „omul care ne trebuie". 
Niculae Gheorghe, secretar ad
junct cu probleme organizato
rice al comitetului U.T.C. din 
întreprindere. Problema pe 
care o-pun în disepție se re
feră la tematica adunărilor ge
nerale. „în general am plecat 
de la faptul că. tematica nu se 
ancora în problema locurilor și 
am făcut eforturi, am pistonat 
mult ca temele de dezbatere 
în adunările generale să fie 
direct legate de cele mai acute 
probleme ale locurilor de mun
că". Bun, a£a e și firesc. „Am 
avut în vedere, continuă Ni
culae Gheorghe, ca dezbateri
le din adunările generale să 
scoată în evidență sarcinile ce 
revin organelor și organizații
lor U.T.C., fiecărui tînăr. Iată 
un exemplu de temă aleasă 
din necesitatea de a fi repusă 
în discuție — „Disciplina teh
nologică, factor important în 
realizarea sarcinilor de pro
ducție" la organizația numărul 
1 strungărie în luna septem

ARAGAZ
In cartea de telefoane sînt 

două numere ce pot fi folosite 
pentru ARAGAZ RECLAM A- 
ȚII. Dacă vrei să încarci o bu
telie și suni la 23 84 60 ți se 
răspunde amabil : „nu la noi se 
fac comenzi, ci la centrală : 
23 88 90!“. La centrală, după 
ce-ți manifești dorința de a în
cărca o butelie, ești imediat în
trebat din ce sector faci parte 
și, dacă te grăbești să spui 
„sectorul 1", vocea devine ner
voasă : „de ce veniți la noi dacă 
sinteți din sectoru unu ?“ și în
chide brusc telefonul. îți ră- 
mîne să mai încerci șj la celă
lalt număr din cartea de tele
fon — 65 61 45. Ești aproape 
surprins că ți se acceptă co
manda, ți se ia numele și a- 
dresa și ți se anunță că peste 
o săptămînă (sau două), in 
ziua de marți sau de joi, co
manda nr. 3 sau 5 iți este re
zervată. Și intr-adevăr, în ziua 
stabilită un bărbat sobru, 
punctual și tăcut, eficient și 
politicos, îți aduce butelia pli
nă și o la pe cea goală, te în
treabă chiar dacă nu vrei să te 
ajute la instalarea celei pline. 
Pină aici nimic neobișnuit; un 
fapt banal din domeniul servi
ciilor. Sau „sfera" serviciilor, 
cum se mai spune.

Această sferă însă se poate 
dovedi la o privire mai aten
tă cam neregulată, deformată, 
asemănătoare cu un elipsoid 
sau chiar un geoid de rotație, 
mai popular spus, cit e ea de 
sferă se transformă ușor într-o 
bilă pătrată și atunci nu se 
mai rostogolește decît unsă sau 
împinsă, zdruncinată sau zvir- 
lită.

Vreau să spun că în ce pri
vește aragazul diferența dintre 
sat și oraș nu poate fi determi
nată cu ușurință pe cale statis
tică, prin simpla numărare a 
buteliilor de aragaz pe cap de 
locuitor in cele două medii. Ca 
orice alt obiect, o butelie de a- 
ragaz este luată, în seamă nu
mai atunci cînd își împlinește 
funcțiile specifice și nu cînd 
ține loc de mobilă sau decora
ție interioară, cînd este vindu- 
tă, oferită în dar sau primită 
ca zestre. Pentru a-și împlini 
funcțiile specifice trebuie să fie 
plină cu gaze lichefiate. Pen
tru a fi plină ea trebuie să ur
meze ritualul de încărcare 
(schimbare) și acesta e destul 
de diferit în eqle două medii, 
motiv pentru care, așa cum zi
ceam mai sus, nu considerăm 
suficientă statistica.

Un țăran căruia „i s-a termi
nat butelia" (cunosc eu cîțiva) 
are mai multe căi de urmat :

1) se scoală de dimineață, o 
deșurubează de la ceas, o 
scoațe in marginea șoselei, 
plantează lingă ea un copil 
mai măricel cu o sută de lei in 
buzunar (aproximativ circa și 
ceva de trei ori prețul oficial 
al unei încărcături) și-și vede 
în continuare de treabă timp 
de două-trei. săptămâni sau o 
lună pină cînd (se mai intîm- 
plă!) o mașină plină cu butelii 
de aragaz oprește lingă! copilul 

brie. Sau un exemplu de temă 
care pune în discuție implica
rea directă a organizației 
U.T.C. — „Calificarea uteciști
lor, preocupare permanentă a 
organizației" — la Autoutilare 
unde e mane nevoie de tineri 
calificați. La organizația nr. 7 
Prese, am propus spre dezba
terea în adunarea generală a 
uteciștilor o temă privind po
sibilitatea membrilor organiza
ției de a înlocui sculele din 
import44. Da, deci cîteva exem
ple bune. Cercetăm dosarul cu 
programarea și tematica adu
nărilor generale ale organiza
țiilor U.T.C. din întreprindere

ORGANIZAȚIILE 
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pe trimestrul III 1982. Și ce 
aflăm? Că pe lingă teme con
crete, originale, unele organi
zații au optat, din comoditate, 
pentru teme cu caracter gene
ral, al căror material se face, 
probabil, după un editorial de 
ziar (exemple pot fi organiza
țiile nr. 10 și nr. 13 Tehnolog). 
Sînt teme bune, generoase, dar 
care ar putea face mai degrabă 
subiectul dezbaterii la o oră de 
învățămînt politic. Continuăm 
analiza tematicii adunărilor 
generale ale organizațiilor sub
ordonate direct comitetului 
U.T.C. din întreprindere, deci 
organizații care beneficiază 
de îndrumarea biroului 
unde, nu-i așa, se află oame
nii cei mai avizați. Din cele 13 
organizații subordonate. deci 
din cele 39 de teme pe trimes
trul III, 22 sînt concret^, răs
pund unor nevoi concrete, au 
legătură „cu locul de muncă, 
cu preocupările imediate sau 
curente a)e tinerilor". Consta
tăm, în programare, că orga
nizațiile U.T.C. 3 Mecano-ener- 
getic și 4 Autoutilare au teme
le cele mai complete, mai po
trivite specificului lor. La ce
lălalt pol se situează organiza
țiile U.T.C. nr. 4 Turnătorie, 
care în trei rînduri de text ex
pediază problematica adunări
lor generale de pe întreg acest 
trimestru. Ce-i cu 4 Turnăto
rie? „Au,cam plecat tinerii41 
motivează Niculae Gheorghe.

cuminte, iar șoferul se îndură 
să-i ia suta și butelia goală 
contra uneia pline.,

2) se scoală de dimineață, o 
deșurubează de la ceas și o 
duce la nașul unui văr de-al 
doilea care are Dacie și o lasă 
acolo, însoțită de aceeași sută 
de lei, pînă cînd proprietarul 
mașinii strînge trei-patru bu
telii (sute de lei) și se îndeam
nă să se ducă cu ele la oraș să 
le încarce. Procedeul e ceva 
mai dificil întrucît nu tați țăra
nii se au bine cu rudele lor în
depărtate care și-au cumpărat 
Dacie și înțrucîț transportul 
buteliilor încărcate în portba
gajul Daciei nu e recomandat, 
O buțelie care ar avea proasta 
insprfație să explodeze intr-un 
portbagaj ar produce și pagu- 
ge și victime. Organele de 
miliție se opun cit pot unor a- 
semenea practici, dar e greu 
de știut cine are și cine nu are 
butelie in portbagaj, iar per
cheziția fără mandat, chiar fă
cută în scopul securității per
soanei, este totuși un abuz. A- 
șadar unii reușesc să-și încarce 
butelia și în acest fel.
\3) se scoală de dimineață, o 
deșurubează de la ceas, o pune 
intr-un sac, se duce la stația de 
autobuz, se urcă în autobuz 
(șoferul autobuzului se preface 
că nu știe ce are țăranul în 
sac), ajunge la oraș, o încarcă 
laâcentrul de încărcat butelii și 
se întoarce acasă tot cu auto
buzul. Bineînțeles că riscul de 
pagube* și victime este mai 
mare într-un autobuz în care 
se află o butelie încărcată și 
30—40 de pasageri, de aceea și 
șoferul, pentru a se preface că 
nu știe ce are țăranul în sac 
cere niște bani în plus. Ecua- 
ția ^ar fi așa: prețul oficial al 
încărcăturii de aragaj 4- prețul 
celor două bilete de autobuz + 
„șpaga" pentru șoferul autobu
zului — 100 lei. Se poate și așa.

4) se scoală de dimineață, o
deșurubează de la ceas și o
duce la primărie. Primăria are
un om care păzește buteliile și
un contract cu întreprinderea
$e distribuție a buteliilor de a-
ragaz. O dată sau de două ori
pe lună; la date stabilite prin
conțrăct, mașina special ame
najată pentru transportul în
condiții de securitate a încărcă
turilor de aragaz vine la primă
rie și schimbă, la prețul ofici
al, buteliile goale cu butelii pli
ne. Se poate și așa; civilizat și
în deplină siguranță. Numai că
unele primării (probabil în
bună înțelegere cu șoferii au
tobuzelor de pasageri, cu nașii
verilor de-al doilea și cu unii
șoferi ai mașijiilor speciale —
cei care preferă să oprească
lingă copilul cu suta de lei în
buzunar) au renunțat la con
tractele iQr. Aici statistica și-ar
dovedi utilitatea. Primăriile
care au renunțat la aceste con
tracte ar fi ușor de numărat (e
de ajuns să numărăm buteliile
păzite de copii sau bătrîni în
marginea șoselei).

MIRCEA NEDELCIU

Ciudată scuză (dacă scuză se 
poate numi!);

Mergem la fața locului. Or
ganizația 4 Autoutilare consi
derată cu „rezultate bune". 
Secretarul organizației, lăcătu
șul mecanic Oprea Chiriță, nu 
mai ține minte decît tema adu
nării din iulie. Despre aduna
rea generală din luna august 
spune că a fost „interesantă44, 
dar tema numită de el nu e 
cea din programarea de la co
mitet. Pentru septembrie nu 
știe tema. Să vedem documen
tele organizației, zic. Și apare 
palpitanta problemă a... cheii. 
„Un coleg a plecat cu cheia" 
și nu putem vedea nici un do
cument. Problema cheii apare 
în toată splendoarea și la Tur
nătorie, unde Luminița Gugu, 
secretar adjunct cu probleme 
organizatorice în biroul orga
nizației află de la noi că în 
chiar ziua în care ne găsim au 
adunare generală. Află cu ui
mire mare. Nici în august nu 
a avut loc adunarea generală a 
organizațiejrU.T.C. de la Tur
nătorie. Cheia sub care stau 
documentele organizației e 
plecată în concediu cu secreta
rul, cu Dumitru Tudor. Și n-au 
ținut adunare generală pentru 
că mulți tineri au plecat în 
concediu. Aflăm mai apoi că 
n-a plecat nimeni în concediu. 
„Sintem organizație mică", 
spune Luminița Gugu convinsă 
că acest fapt e sursa tuturor 
neimplinirilor lor și nu delă
sarea și lipsa lor de fermitate. 
Mai departe nu mai comentăm. 
Cerem lui Niculae Gheorghe să 
ne ducă la o organizație pe 
care o Crede el cea mai bună. 
Organizația nr. 36 Rulaj cadre. 
Atmosferă de laborator. Mulți 
tineri. Adriana Paupală, secre
tar adjunct cu probleme orgâ- 
nizatorice în birou, e îneîntată 
de tema adunării generale pe 
această lună. Iat-o cum sună 
această temă : „Adevărul și 
dreptatea — temelia înțelege
rii între oameni". Toată aduna
rea generală se va „repezi" să 
discute această temă palpi
tantă. Pe 7 septembrie o șe
dință de birou ar fi discutat, 
se spune, materialul adunării 
generale. Care material nu 
prea există. Dar chiar dacă ar 
exista... în schimb, în 4 sep
tembrie a avut loc o adunare 
extraordinară în scopul elibe
rării de recomandări pentru... 
ghizi B.T.T. Așteptăm deci 
părerea comitetului U.T.C. de 
la „Electromagnetica" față de 
această situație, cu atît mai 
mult cu cît nu peste multă 
vreme se apropie ora bilanțu
rilor, adică a adunărilor gene
rale de dări de seamă și 
alegeri.

E. MIIIAESCU

Noi și moderne spații de 
învățămînt, cercetare și 

producție
In centrul universitar Timi- 

șoara, anul de învățâmînt su
perior debutează cu noi și mo
derne spații de învățămînt, 
cercetare și producție, însu- 
mînd peste 15 000 mp. Astfel, 
studenții facultăților de con
strucții și tehnologie chimică 
își încep activitatea didactică 
în noile pavilioane, ridicate în 
zona universitară a orașului, 
iar cei de la Institutul agrono
mic vor avea la dispoziție noi 
săli de cursuri și alte spații di
dactice. în incinta facultății 
de mecanică s-a construit un 
modern laborator de elemente 
hidraulice și de orologerie in
dustrială, iar complexul ate- 
liere-școaiă și de prototipuri 
al Institutului politehnic 
Traian Viiia“ a fost extins, 

dispunind de noi capacități 
tehnico-aplicative.

(Urmare din pag. I) 

lor, a înlăturării balastului de 
cunoștințe perisabile. între
prinderile care au în sarcina 
lor pregătirea profesională a 
tinerilor au trecut — ca ur
mare a aplicării recentului De
cret, 220/1982 — la mai buna 
organizare a atelierelor de pro
ducție, la asigurarea acestora 
cu utilaje, materiale și co
menzi care să permită, par
curgerea integrală a programe
lor. în fine, s-au luat măsuri 
concrete — este o problemă 
specifică actualului an de în- 
vățămînt — pentru crearea 
condițiilor de pregătire cîț se 
poate x de bună a celui mai 
mare număt de elevi cuprinși 
vreodată în clasa a IX-a.

Integrarea învățămîntului cu 
producția și cercetarea, lega
rea sa tot mai strînsă de ce
rințele dezvoltării sociale con
tinuă să se afle în " centrul 
preocupărilor cadrelor didacti
ce, ale, organizațiilor revolu
ționare ale tineretului. Este ne
cesar să se depună îp conti
nuare eforturi pentru \ca toate 
cele trei laturi ale modernei 
triade să fie tratate cu inte
res egal, să se afle într-o 
strinsă interacțiune. Accentul 
pus în nenumărate rînduri de 
documentele de partid pe în
sușirea temeinică a științelor 
fundamentale arată cu clari
tate calea de urmat — conce
perea activității productive a 
elevilor și studenților ca un 
proces de gîndire creatoare, 
evitarea tuturor tendințelor de 
a se ceda în privința instruirii 
propriu-zise, de dragul rapor

GEORGE MIHĂIȚĂ 
în dialoguri 

cu si fără umor
9

Această rubrică o scriu în 
tren în drum spre Costinești 
unde merg pentru cîteva 
completări la film. Cele cîte
va zile petrecute în București 
mi-au permis să’ reiau legă
tura cu cititorii care mi-au 
scris. Ce am mai făcut în 
săptămina care a trecut? Pe 
Centralul de la Progresul a- 
lături cîtorva zeci de specta
tori cuminți și copleșiți de 
eveniment, am avut bucuria 
și șansa să-l văd ..la lucru" 
pe mațele Borg venit pentru 
cîteva zile la București în fa
milie. Mare spectacol. Urmă- 
rindu-1 am înțeles un lucru : 
orice meserie trebuie făcută 
cu seriozitate și modestie, in
diferent cît de mare ești. Este 
ceea ce l-a caracterizat și pe 
□artenerul Dumitru Hărădău 
aflat într-o excelentă formă. 
Un alt eveniment al săptămî- 
nii: l-am văzut pe Jean Con
stantin trecînd spre Fondul 
literar (eu îl văd eveniment). 
S-a redeschis stagiunea tea
trală, s-au redeschis școlile, 
facultățile. Bine ați venit din 
vacanța. Aveți multe să-mi 
povestiți, așa-i ? Și acum co
respondența. „Am venit pe 
lume într-o frumoasă zi de 
cuptor, într-un an rodnic, 
încă din primii ani am învă
țat să mă feresc de ceea ce 
este rău. Am învățat să am 
totuși încredere în oameni". 
Numai așa putem continua și 
spera Gheorghiță Meișan. 
„Citeva cuvinte celor care îi 
adoră in taină pe Iglesias, 
McEnroe, Piersic sau Delon. 
Nu căutați idealuri de frumu
sețe sufletească in strălucirea 
«stelelor». Nici tiu bănuiești 
ze se ascunde în sufletul co
legului de bancă". Excelent 
spus Adriana N. Pentru tine 
și ceilalți să-1 cităm pe poetul 
tău preferați „Dacă nu ești 
în stare să recunoști iarba 
după verde și apa după sete 
nu-i va fi nimănui niciodată 
dor de tine (NIC HIT A STA- 
NESCU). Moldovan Pețrică: 
„Ați putea să publicați în ca
drul rubricii adrese de fete 
pentru băieți pentru ca să se 
poată stabili legături între ti
neri și tinere"? Te-nțeleg Pe
trică. Și eu am făcut ar
mata... dar nu public decît 
adresele celor care cred că au 
de spus ceva. „Citeam unde
va că dacă un cataclism ar 
distruge planeta și dacă ar 
exista posibilitatea salvării o- 
perelor de artă, o navă ar 
duce cu ea și cîteva din fil
mele mari realizate în lume. 
S-a făcut și o listă, Dacă s-ar 
alcătui și- la noi una mă în
treb dacă filmele românești 
ar fi demne de a străbate 
spațiul". Numai cu o navă a 
noastră. Valentina Toropu. 
„Vă rog să-mi trimiteți și 
mie fotografia dv. împreună 
cu soția^. Să nu te superi, te 
rog, Vasile Preda dacă am 
să-ți trimit numai fotografia.

ȘCOALA ROMÂNEASCĂ
tării unor realizări mari doar 
sub aspect valoric. Astăzi prac
ticarea oricărei profesii pre
supune o cunoaștere serioasă 
a științelor, o înțelegere pro
fundă a fenomenelor, condiții 
care permit tînărului specialist 
să depună o muncă eficientă. 
Să ne reamintim că în cadrul 
Plenarei lărgite a C.C. al 
P.C.R. din iunie a.c. s-a vorbit 
despre dezvoltarea științei, 
mereu in strînsă legătură cu 
dezvoltarea școlii. Sînt două 
domenii care, în timpul pe 
care-1 trăim, se întrepătrund. 
Toate sarcinile științei — aten
ția deosebită acordată eficien
ței cercetării, introducerii ra
pide în producție a cuceririlor 
științei și tehnologiilor moder
ne — sînt și sarcini ale școlii. 
Pentru simplul motiv că în 
școală se formează oamenii 
care vor trebui să ducă mai 
departe materializarea acestor 
cerințe. S-au realizat multe 
lucruri în privința cuprin
derii tinerilor ' în ' activita
tea științifică, dar. după cum o 
demonstrează diferitele mo
mente bilanțiere, mai sînt 
multe de făcut, mai ales în 
privința orientării acestei 
munci spre tematica majoră a 
cercetării — dezvoltarea și 
modernizarea forțelor de pro
ducție, lărgirea bazei de ma
terii prime Si materiale, valo
rificarea resurselor naționale, 
reducerea consumurilor de 
materiale, energie și combus
tibili, abordarea mai curajoa
să a investigațiilor în dome
niile fizicii, chimiei, biologiei, 
geneticii. Este o sarcină care 
trebuie să stea în permanență 
in atenția organizațiilor revo

„I am my self one of the 
milion of Fanny’s of disco 
music... de la tandrețe, duio
șie, gingășie pină la torentul 
fierbinte și nestăvilit al dra
gostei de semeni, de natură, 
de viață, ura față de moarte, 
război. Da, aceasta înseamnă 
muzica bună". Da. aceasta 
înseamnă să vezi dincolo 
de... FANNY’S, Felicia S. Aș
tept și alte vești de la tine.

Stimată Mioara Dinescu 
„regizorul" cum ii plăcea să-i 
spui nu am auzit să fi reușit 
la I.A.T.C. Nu fi tristă dacă 
te-a părăsit. îți trebuie o 
prietenie adevărată nu una , 
„regizată". Petrică Cornelia 
Corina: „Ca să faceți un film 
de unde găsiți atitea volume 
și cît vă - trebuie să scrieți 
bine". Scriem cam la 2—3 
luni și de regulă după un... 
volum (scenariu). „De ce nu 
apar pe genericul filmelor 
oameni de aur, totuși, casca
dorii". Ei apar, stimate Liviu 
Tătană, dar, cum se zice, la 
grămadă deși de multe ori ei 
sînt eroii unui film. Sint pu
țin nedreptățiți din multe 
puncte de vedere. „Dadă ci
neva îmi vede configurația se 
prăpădește de plins. Am ob
servat că avem multe asemă
nări în deosebiri: 1. Amindoi 
sintem actori, tu pe scenă, 
eu în viață. Avantaj tu. 2. 
Tu ai foarte mulți prieteni. 
Eu am unul, pe tine. Avan
taj eu. 3. Amindoi sintem 
scriitori. Eu pentru că îți 
scriu ție (Avantaj cei care nu 
ne citesc). 4. Visele tale s-au 
împlinit, ale mele.,, cucu (A- 
vantaj eu-cu !) 5. Amindoi 
sintem telegenici. (Avantaj 
tu, nu te-am văzut). 6. Pe 
tine, te cer multe prietene in 
căsătorie, pe mine numai 
una, care nu mă cunoaște. 
(Avantaj eu). 7. Tu crezi că 
te cunosc toți cei ce-ți pro
nunță numele iar eu cred că 
mă recunosc in toți cei căro
ra le pronunț numele (cu-cuu). 
S. Amindoi sintem bărbați 
(cite avantaje...)". Mă numesc 
Ogoru Igorepir (Avantaj eu). 
„Chiar fără să vreți, pentru 
mine și cei ca mine, Scînteia 
tineretului de miercuri a de
venit un nou film cu dv. în 
rolul principal, chiar ’ dacă \ 
scenariul a fost ales după * 
gusturile vedetei". Vedetă e 
un cuvînt pe care rar îl aco
perim, stimate Marcel Samoi- 
lescu. S-ar putea ca pînă la 
urmă această rubrică să fie 
un bun film al... nostru, pen
tru că fără voi co-scenariști 
el n-ar exista. Astăzi, pină 
aici, stimați prieteni. Le mul
țumesc celor care mi-au răs
puns. Le-am trimis și poze
le cu autograf. Celorlalți care 
doresc îi rpg să-mi scrie pe 
adresa ziarului „Scînteia ti
neretului". Săptămina viitoa
re ne vom întilni cu... dr. SO
CRATES. Veți vedea. Pe cu
rînd.

luționare de tineret, a cadrelor 
didactiee pentru că, dincolo de 
realizările concrete (nici ele 
de neglijat), antrenarea tineri
lor în cercetare este cel maj 
direct mijloc de lărgire a orir 
zonturilor cunoașterii în toate 
domeniile, cu consecințe direc
te în dinamizarea întregului 
proces al dezvoltării sociale.

îrr concepția profund științi
fică a partidului, școala estfe 
privită ca un important factor 
educativ, poate cel mai impor
tant.

în anii petrecuți în bănci sau 
în amfiteatre, tinerii învață 
să-și iubească tara și partidul, 
eă prețuiască munca și disci
plina. Tot în această perioadă, 
de intense acumulări, elevilor, 
și studenților li se cultivă spi
ritul de răspundere, devota
mentul, capacitatea de a se 
dărui pentru o idee nobilă. 
Este o muncă minuțioasă, de 
durată, in care cadrele di
dactice găsesc sprijinul cel 
mai prețios în organizațiile de 
pionieri și U.Ț.C., în asopîâtUle 
studenților comuniști, ce re
prezintă, după cum au demon
strat-o faptele, o puternică 
forță educativă.

în această zi de început de 
drum, urăm tuturor tinerilor 
aflati în școli și în facultăți, 
tuturor dascălilor un an rod
nic, un an de împliniri a în
drăznețelor proiecte pe care și 
le-au propus. Și le promitem 
că vom fi, zi dș zi. alături de 
ei în dorința comună de a con
tribui la ridicarea pe o treaptă 
nouă, calitativ superioară, a 
școlii românești contemporane.

M. ZVIRJINSCHI



t

„SClNTEIA TINERETULUI" pag. 5 MIERCURI 15 SEPTEMBRIE 1982

TELEGRAME
Excelentelor Lor Domnilor

DANIEL ORTEGA SAAVEDRA
SERGIO RAMIREZ MERCADO

RAFAEL CORDOVA RIVAS
Membri ai Juntei Guvernului de Reconstrucție Națională 

a Republicii Nicaragua
MANAGUA

Aniversarea Zilei naționale a Republicii Nicaragua îmi oferă plă
cutul prilej de a vă transmite, în numele poporului român, al 
guvernului și al meu personal, cele mai calde felicitări, urări de 
fericire personală, de progres și prosperitate pentru poporul nica- 
raguan.

NICOLAE CEAUȘESCU
Președintele Republicii Socialiste România La Combinatul petrochimic 

Brazi și întreprinderea 

„1 Mai“ Ploiești

CARTEA SOCIAL-POUTICA

Metodologia—punct de referință 
teoretică și practică *)

Excelentei Sale
Domnului LUIS ALBERTO MONGE

Președintele Republicii Costa Rica
f ' SAN JOSE

Cu ocazia aniversării Zilei naționale a Republicii Costa Rica, 
îmi face plăcere să vă adresez, în numele poporului și guvernului 
român, precum și al meu personal, felicitări calde și cele mai bune 
urări de sănătate personală, progres continuu și prosperitate po
porului costarican prieten.

NICOLAE CEAUȘESCU
Președintele Republicii Socialiste România

Tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU
Secretar general al Partidului Comunist Român 

Președintele Republicii Socialiste România

Stimate tovarășe președinte,
"Cu prilejul celei de-a 38-a aniversări a declanșării revoluției de 

eliberare socială și națională, antifascistă și antiimperialistă, în nu
mele Comitetului Central și al luptătorilor S.W.A.P.O., am onoarea 
să vă transmit dumneavoastră, tovarășe președinte, Comitetului 
Central al Partidului Comunist Român, guvernului și poporului 
frate român cele mai sincere felicitări, împreună cu un cald salut 
revoluționar.

Astăzi, Comitetul Central și militanții S.W.A.P.O., precum și 
întregul popor namibian oprimat, dar care luptă, se alătură Parti
dului Comunist Român și întregului popor al Republicii Socialiste 
România in aniversarea evenimentului istoric de la 23 August 1944, 
cind larga coaliție a forțelor democratice, sub conducerea Parti
dului Comunist Român, a înfăptuit revoluția de eliberare socială și 
națională, antifascistă și antiimperialistă.

Noi, membrii S.W.A.P.O., ne reamintim cu bucurie că revoluția 
din august 1944 a înlăturat regimul dictatorial profascist al genera
lului Ion Antonescu și a marcat începutul unei perioade de profunde 
transformări sociale, politice și economice in marea dumneavoastră 
țară. Revoluția a deschis calea dezvoltării socialiste în tara dum
neavoastră. Această dezvoltare istorică deosebit de importantă a 
înscris România in frontul țărilor care sprijină lupta popoarelor 
pentru eliberarea națională și socială, pentru democrație, pace și 
progres social.

Poporul Namibiei este recunoscător Partidului Comunist Român, 
guvernului și poporului român, sub conducerea dumneavoastră di
namică si înțeleaptă, pentru sprijinul neprecupețit moral, politic, 
diplomatic și material acordat de-a lungul anilor, prin intermediul 
S.W.A.P.O., unicul și. legitimul său reprezentant.

S.W.A.P.O. exprimă dorința sinceră că prietenia și cooperarea 
existente între popoarele român și namibian vor continua să se în
tărească în anii următori.

Vă rog să primiți,* dragă tovarășe președinte, asigurarea înaltei 
mele consideratiuni.

SAM NUJOMA
Președintele S.W.A.P.O.

Tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU
Secretar general al Partidului Comunist Român, 

Președintele Republicii Socialiste România
îmi este foarte plăcut să vă transmit dumneavoastră și prin 

dumneavoastră poporului prieten român, din partea Comitetului 
Central al Partidului Democratic al Poporului din, Afganistan și a 
mea personal, mulțumiri călduroase pentru felicitările adresate cu 
ocazia aniversării zilei independenței a Republicii Democratice Afga
nistan.

îmi exprim speranța că relațiile amicale și frățești existente 
intre țările și partidele noastre vor continua să se dezvolte in 
avantajul popoarelor noastre, precum și în interesul păcii în în
treaga lume.

BABRAK KARMAL
Secretar general al Comitetului Central 
al Partidului Democratic al Poporului 

din Afganistan.
Președinte al Consiliului Revoluționar 
al Republicii Democratice Afganistan

AGENDA
Marți, tovarășul Miu Dobrescu, 

membru supleant al Comitetu
lui Politic Executiv al C.C. al 
P.C.R., s-a întîlnit cu Hermann 
Gautier, vicepreședinte al Par
tidului Comunist German, care, 
la invitația C.C. al P.C.R., face 
o vizită în țara noastră.

în cadrul întîlnirii, care s-a 
desfășurat intr-o atmosferă cor
dială, prietenească, s-a procedat 
la o informare reciprocă privind 
activitatea și preocupările ac
tuale ale Partidului Comunist 
Român și Partidului Comunist 
German, exprimîndu-se dorința 
ca bunele relații dintre ele să se 
dezvolte în continuare, în inte
resul celor două țări și popoare, 
al cauzei socialismului și păcii, 
destinderii, securității și inde
pendenței naționale, al progre
sului și colaborării intre toate 
popoarele. Totodată, au fost 
abordate unele aspecte ale situa
ției politice internaționale.

Tovarășul Nicolae Constantin, 
ministrul comerțului exterior și 
cooperării economice internațio
nale, a primit, marți, pe Goran 
Engblom, directorul general al 
Centrului de Comerț Internațio
nal G.A.T.T.—U.N.C.T.A.D. de 
la Geneva, aflat în vizită în 
România.

Au fost discutate probleme 
ale dezvoltării în continuare a 
colaborării dintre Centrul de co
merț internațional și instituțiile 
de specialitate din țara noastră.

La întrevedere au participat 
Raymond F. Rabenold, reprezen
tant rezident al P,N.U.D. la 
București, și Costin Murgescu, 
directorul Institutului de eco
nomie mondială.

Cu prilejul celei de-a XIII-a 
aniversări a Marii Revoluții de 
la 1 Septembrie, Ziua națională 
a Jamahiriei Arabe Libiene 
Populare Socialiste, Comitetul 
Popular al Biroului Popular al 
acestei țări la București a ofe
rit marți o recepție.

Au participat tovarășii Gheor- 
ghe Petrescu, viceprim-ministru 
al guvernului, Vasile Bulucea, 
ministrul transporturilor și tele
comunicațiilor, Ion Stănescu, mi
nistru, șef al Departamentului 
pentru construcții în străinătate. 
Constantin Oancea, adjunct al 
ministrului afacerilor externe, 
membri ai conducerii altor mi
nistere, reprezentanți ai vieții 
politice, economice și culturale, 
oameni de cultură și artă.

Cu ocazia împlinirii, l^a 15 
septembrie 1982, a 25 de ani de 
la stabilirea relațiilor diploma
tice între Republica Socialistă 
România și Republica Democra
tică Socialistă Sri Lanka, între 
ministrul de externe român, 
Ștefan Andrei, și omologul său 
srilankez. A.S. Hameed. a avut 
loc un schimb de telegrame de 
felicitare in care se subliniază 
satisfacția pentru dezvoltarea 
continuă a relațiilor de prietenie 
și colaborare dintre cele două 
țări, precum și dorința comună 
a celor două guverne de inten
sificare a raporturilor bilaterale 
și a conlucrării lor pe arena 
mondială. ,

Cu prilejul Zilei naționale a 
Republicii Costa Rica, marți 
după-amiază a avut loc în Ca
pitală o manifestare culturală 
organizată de Institutul român 
pentru relațiile culturale cu 
străinătatea. în cadrul căreia 
ziaristul Vasile Dan 'a prezentat 
impresii de călătorie din această 
țară.

Prin decret al Consiliului de 
Stat, ca urmare a reorganizării 
Ministerului Economiei Foresti
ere și Materialelor de Construc
ții. au fost înființate Ministerul 
Silviculturii și Ministerul In
dustrializării. Lemnului și Ma
terialelor de Construcții.

Prin decret prezidențial în 
funcția de ministru al silvicultu
rii a fost numit tovarășul Ion 
Cioară.

VIZITA OFICIALĂ DE PRIETENIE IN ȚARA NOASTRĂ
A PREȘEDINTELUI REPUBLICII FEDERALE NIGERIA.

ĂLHAJI SHEHU SHAGĂRI

Marți dimineață, președintele 
Republicii Federale Nigeria, 
Alhaji Shehu Shagari, și per
soanele oficiale care îl însoțesc 
au vizitat Combinatul petrochi
mic Brazi și întreprinderea „1 
Mai“ Ploiești, prilej de a cu
noaște in mod direct experiența 
și realizările colectivelor acestor 
reprezentative unități ale indus
triei românești.

împreună cu șeful statului ni
gerian s-au aflat tovarășul Ion 
Dincă, prim-viceprim-ministru 
al guvernului, alte persoane 
oficiale.

La sosirea la combinatul pe
trochimic. oaspetele a fost salu
tat de Virgil Cazacu. președin
tele Consiliului popular județean 
Prahova, care a adresat șefului 
statului nigerian un cordial bun 
venit. în intîmpinare au venit 
Adrian Stoica, adjunct al minis
trului industriei chimice, mem
bri ai conducerii unității, nu
meroși petrochimiști care au fă
cut președintelui Nigeriei o pri
mire caldă, prietenească.

Un grup de tineri a oferit 
solilor poporului nigerian buche
te de flori.

Ing. Alecu Popa, directorul 
combinatului, a prezentat oas
peților profilul acestui complex 
de valorificare superioară a ți
țeiului, arătînd că aici se obține 
o gamă largă de produse petro
chimice și petroliere pentru eco
nomia noastră națională și pen
tru parteneri de peste hotare. 
Relevînd că majoritatea instala
țiilor sînt rodul creației specia
liștilor români, gazdele au pre
zentat informații privind per
formanțele tehnice superioare 
ale acestora, apreciate și în di
verse țări, unde ^funcționează 
sau sînt în curs de montare.

înalții oaspeți au fost invitați 
să viziteze instalațiile în care 
se obțin oxidul de etilenă, cau
ciucul poliizoprenic și fenol-

SPORT

„Cupa U.T.C." la parașutism
,în organizarea C.C. al U.T.C., în colaborare cu Aeroclubul Cen

tral Român, la Suceava .s-au desfășurat întrecerile celei de-a IV-a 
ediții a „Cupei U.T.C." la pârașutism-aeronavâ, competiție cu ca
racter republican, la care au participat anul acesta 36 de concurenți 
din 20 de județe și din municipiul București.

Pe aerodromul Aeroclubului județean „Șoimii Bucovinei11, de-a 
lungul a trei zile, cele 17 fete șl cei 17 băieți prezenți la întreceri 
au avut de efectuat cite 3 salturi la punct fix, după ce au beneficiat 
de cîte două încercări de antrenament, larjsîndu-se dintr-o aero
navă, de la altitudinea de 1 000 m. Excelenta' pregătire a concuren- 
ților a făcut ca învingătorii să fie cunoscuți* după o întrecere palpi
tantă, ei fiind departajați doar de cîțiva... centimetri.

în concursul băieților, primul loc a fost ocupat de Constantin 
Berar (Mureș), care a realizat — la 3 salturi — 1,31 m distanță 
față de punctul zero, pe locurile următoare clasindu-se Marcel Ilicse 
(Suceava) și Emanuel Zanchii (Iași), în vreme ce’la fete, întrecerile 
au fost ciștigate de Irina Baiint (Mureș), urmată de Elena Muja 
(Vîlcea) și Maria Miron (Iași). în clasamentul general pe județe, 
locul I a revenit reprezentanților județului Mureș — care au cucerit' 
astfel.„Cupa U.T.C.14, ordinea celorlalte locuri fiind : 2. Suceava, 
3. Iași, 4, Argeș, 5. Arad, 6. Cluj.

Subliniind că această competiție finalizează activitatea desfășurată 
de Uniunea Tineretului Comunist in taberele de pregătire a tine
retului pentru apafrarea patriei, cu profil de parașutism, se cuvine 
să apreciem excelenta organizare a întrecerilor precum .și frumoasa 
inițiativă de a oferi celor prezenți la Suceava posibilitatea de a se 
întîlni cu cițiva dintre cei mai valoroși parașutiști sportivi ai țării, 
care le-au împărtășit din rodnica lor experiență.

Cupele europene la fotbal
Astăzi sînt programate meciu

rile tur din cadrul noii ediții a 
cupelor europene de fotbal. Trei 
din cele patru echipe româ
nești susțin 'meciuri pe teren 
propriu. în „Cupa campionilor 
europeni44, cu începere de la ora 
19,30, pe stadionul „23 August44 
echipa Dinamo București va ju
ca în compania formației pra- 
gheze Dukla. La Baia Mare, în 
„Cupa Cupelor44, formația din 
localitate, F.C. Baia Mare, va 
întîlni redutabila echipă spanio
lă Real Madrid, iar în „Cupa

Marți s-au desfășurat în Ca
pitală lucrările sesiunii științi
fice'cu tema „Sănătatea — pro
blemă globală44, organizată de 
Academia Republicii Socialiste 
România, colectivul de progno
ză și Academia de Științe Me
dicale. Au participat academi
cieni, profesori universitari, cer
cetători științifici.

înscrise în contextul preocu
părilor fundamentale ale cerce
tării științifice din țara noastră, 
lucrările sesiunii* au pus în-'evi
dență rezultatele obținute de 
academiile de științe și institu
tele centrale de cercetări în stu
dierea problemelor globale ale 
sănătății oamenilor, ca și posi
bilitățile de acțiune în viitor pe 
acest plan.

ÎN CURÎND 

Serbările „Scînteii tineretului11
Comitetul Central al Uniunii Tineretului Comunist or

ganizează Serbările „Scînteii' tineretului" în colaborare cu 
Redacția emisiunilor pentru tineret a •Radioteleviziunii 
române, după următorul program : 19 septembrie Buzău, 
20 Septembrie Botoșani, 21 septembrie Ipotești, 22 sep
tembrie Rădăuți, 23 septembrie Suceava, 24 septembrie 
Cimpulung Moldovenesc. 25 septembrie Fălticeni. 27 sep-' 
tembrie Pașcani, 28 septembrie Iași. 29 septembrie Brăila, 
30 septembrie Insula Mare a Brăilei.

Printre participanți : formația vocal-jnstrumentală 
ROȘU ȘI NEGRU, condusă de LIVIU TUDAN, actorii ION 
CARAMITRU, GEORGE MIHÂIȚA, DORIN ANDONE, 
solistele de muzică populară FLORICA. BRADU și IO
NELA PRODAN, interpreții de muzică folk VICTOR 
SOCACIU, M1HAELA BUSTUCHINA, GHEORGHE 
GHEORGHIU, comentatorul sportiv CRISTIAN ȚOPES- 
CU. își mai dau concursul : publicistul NEAGU UDROIU, 
poetul DAN VERONA, pianistul ADRIAN TOMESCU, vio
lonista SIMONA MOISE, balerinii CARMEN și GEORGE 
ANGHELVȘ, interpretul folk MIRCEA VANCĂ.

Realizator : poetul LUCIAN AVRAMESCU.
Biletele au fost puse în vînzare prjn intermediul comite

telor U.T.C. din întreprinderi, instituții și școli, precum 
și la agențiile de bilete din localitățile respective.

acetona. Aici, atenția le-a fost 
reținută de gradul inalt de au
tomatizare a instalațiilor care 
asigură o productivitate superi
oară a muncii, de calitatea 
produselor realizate.

Pe parcursul vizitei, șeful sta
tului nigerian s-a interesat de ” 
aspecte privind organizarea 
producției, pregătirea cadrelor, 
a manifestat interes față de pre
ocupările colectivului combina
tului pentru dezvoltarea capa
cităților de producție și moder
nizarea permanentă a procese
lor tehnologice.

Adresînd calde felicitări pe- 
trochimiștilor de la Brazi pentru 
realizările importante obținute, 
președintele Nigeriei le-a urat 
noi succese în activitatea lor 
creatoare.

în continuare, a fost vizitată 
întreprinderea „1 Mai“ din Plo
iești, cea mai mare unitate pro
ducătoare de utilaj petrolier din 
tară, de instalații tehnologice 
pentru industriile minieră, me
talurgică, chimică și de mașini- 
unelte.

La sosire, înaltul oaspete ni- ’ 
gerian a fost salutat de Stelian 
Teodorescu, adjunct al ministru
lui industriei construcțiilor de 
mașini, de reprezentanți ai con
ducerii centralei de profil și ai 
unității. Directorul întreprinde
rii, Atanase Niculescu, a pre
zentat activitatea unității, dez
voltarea pe care a cunoscut-o 
uzina în anii din urmă. în con
tinuare. oaspeții au vizitat sec
ții productive de bază, unde 
le-au fost prezentate modul de 
organizare a producției, dotarea 
unității, diversitatea și comple
xitatea produselor care se fabri
că aici. *

Șeful statului nigerian s-a in
format asupra performanțelor 
tehnice tile utilajelor destinate 
extracției țițeiului, a dat o înal
tă «apreciere capacității creatoare

U.E.F.A.44, la Craiova. Universi
tatea va avea ca adversară for
mația italiană Fiorentina. Am
bele jocuri vor începe la ora 17.

în sfîrșit. in „Cupa U.E.F.A.44, 
Cdrvinul Hunedoara va susține, 
în deplasare. jocul cu echipa 
austriacă Grazer Ak. Partida 
este programată de la ora 20,30.

★
Posturile noastre de radio vor 

transmite, alternativ, cu începe
re de la ora 17, aspecte de la 
toate aceste 4 partide. Transmi
sia se va face pe programul 1. 

a constructorilor de mașini plo- 
ieșteni. Gazdele au arătat că 
instalațiile de foraj purtind 
marca întreprinderii „1 Mai‘‘ 
au evoluat continuu, ajun
gi nd in prezent să foreze sonde 
pînă la adîncimi de 10 000 me
tri. Ele sînt deja cunoscute în 
peste 30 de țări ale lumii. Cu 
acest prilej au fost evidențiate 
largile posibilități de colaborare 
economică dintre cele două țări.

Vizita s-a încheiat pe platfor
ma de încercare, unde oaspeți
lor le-au fost prezentate cîteva 
instalații în stare de funcționa
re, printre care și cea de foraj 
pentru adîncimi de pînă la 6 000 
de metri, distinsă la numeroase

Primirea șefilor 
misiunilor diplomatice

Președintele Republicii Fede
rale Nigeria, Alhaji Shehu Sha
gari, a primit, marți după-amia
ză. la Palatul din Piața Victo
riei, pe șefii misiunilor diploma
tice și reprezentanții unor orga
nizații internaționale, acreditați 
în țara noastră, cu care s-a în
treținut într-o atmosferă cor
dială.

Depunerea unei coroane 
de flori

Președintele Republicii Fede
rale Nigeria, Alhaji Shehu Sha
gari, a depus, marți dimineață, 
o coroană de flori la Monumen
tul eroilor luptei pentru liber
tatea poporului și a patriei, pen
tru socialism.

La solemnitate au luat parte 
tovarășii Ion Dincă, prim vice
prim-ministru al guvernului, 
Constantin Oancea, adjunct al 
ministrului afacerilor externe, 
general-colonel Marin Nicolescu, 
adjunct al ministrului apărării 
naționale, general-locotenent 
Constantin Popa, locțiitor al șe
fului Marelui Stat Major, gene
rali și ofițeri ai forțelor noas
tre armate, alte persoane ofi
ciale.

Post-scriptum la „Cupa C.C. al U.T.C. — Scînteia tineretului44

Didona Clapon Cristian Lepa Delia Bâdâu Adrian lonescu

Cea de a IX-a ediție a „Cupei 
C.C. al U.T.C.—Scînteia tineretu
lui" la tenis de cîmp, desfășurată 
Săptămîna trecută pe terenurile 
Stațiunii de educație revoluțio
nară. comunistă și de odihnă 
Costinești. a probat din nou forța 
de atracție pe care această com
petiție de masă o exercită asupra 
copiilor și tinerilor, ca capaci
tatea de a contribui direct la des
coperirea și lansarea în circuitul 
performanței a unor talente auten
tice. întrecerile de Ia Costinești 
au -relevat incă o dată, cu preg
nanță, faptul că marile competi
ții organizate în cadrul „Dacia- 
dei", prin eforturile conjugate și 
susținute ale ma4 multor departa
mente și factori, sînt singurele în 
măsură să confere celei mai im
portante manifestări sportive na
ționale dimensiunile noi, Supe
rioare, stabilite la Conferința pe 
țară a mișcării sportive. Și iată 

■cum, sub generosul steag al „Da- 
ciadei". beneficiind de aportul 
consistent al tuturor factorilor cu 
responsabilități în organizare, edi
ția din acest an a celei mai am
ple întreceri de tenis republicane, 
cu caracter de masă, S-a constituit 
într-o reușită deplină, care ne 
permite să privim cu și mai mare 
optimism edițiile viitoare.

Mai mult âa oricînd, competiția 
a demonstrat anul acesta că -este 
privită cu interes în absolut toate 
colțurile țării, la orașe ca și la 
sate, invitînd mii de tineri pe te
renurile de sport, atrăgîndu-i 
spre tenisul de cîmp și stimulînd 
astfel activitatea de angrenare a 
tinerei generații în practicarea or
ganizată a exercițiilor fizice și 
sportului.

S-ar putea crede că exagerăm 
întrucîtva meritele „Cupei", dar 
cine a fost la Costinești și a văzut 
seriozitatea competitorilor, dîrze- 
nia cu care fiecare finalist și-a 
apărat șansele, bucuria fără mar
gini a învingătorilor și amără
ciunea învinșilor a înțeles că, 
realmente, competiția a dobîndit 
valențe extraordinare.

Subliniam în cronica noastră de 
luni meritele echipei reprezenta
tive a județului Alba, câștigătoarea 
marelui trofeu la această ediție, 
arătînd că majoritatea componen- 
ților formației provin din micuțul 
orășel Baia de Arieș. Oare ce 
poate fi mai semnificativ pentru o 
competiție .de amploare, care și-a 
propus tocmai angrenarea largă a 
tineretului în practicarea jocului 
de tenis, decît această echipă, 
formată din copii de mineri, care 
se dovedește cea mai bună din 

tîrguri internaționale, pentru ni
vel tehnic și randament înalt.

La sfîrșitul vizitei, președinte
le Republicii Federale Nigeria a 
mulțumit pentru primirea făcu
tă și a felicitat călduros .colec
tivul unității pentru performan
țele obținute în munca sa.

în cele două întreprinderi vi
zitate. solii poporului nigerian 
s-au bucurat de o caldă mani
festare de simpatie, pretutindeni 
fiind 'întîmpinați cu deosebită 
cordialitate și prietenie.

La amiază, șeful statului ni
gerian și persoanele care l-au 
însoțit in această vizită s-au 
întors în Capitală.

La primire au fost de față Con
stantin Oancea, adjunct al mi
nistrului afacerilor externe, alte 
persoane oficiale.

Au participat oficialitățile ni- 
geriene care îl însoțesc pe șe
ful statului- în vizita în tara 
noastră.

Au participat oficialitățile ni- 
geriene care îl însoțesc pe înal
tul oaspete în vizita sa în țara 
noastră.

Erau prezenți ambasadorul 
României în Nigeria, Vasile Chi- 

/Vulescu, și ambasadorul Nigeriei 
la București, A. N. Gadau.

O gardă militară, aliniată pe 
platoul din fața monumentului, 
a prezentat onorul.

Au fost intonate imnurile de 
stat ale Republicii Socialiste Ro
mânia și Republicii Federale 
Nigeria.

După depunerea coroanei de 
flori s-a păstrat un moment de 
reculegere.

A fost vizitată în continuare 
rotonda monumentului.

țară ? ! Sau, dacă privim cu aten
ție lista laureaților. ce altă satis
facție mai mare putem avea decît 
aceea că, dintre cei 18 medaliați, 
13 reprezintă județe diferite, de- 
monstrînd nu numai larga arie de 
răspindire a tenisului, ci și se
riozitatea cu care se lucrează în 
foarte multe centre. Și, la toate 
acestea, trebuie adăugat faptul, 
că, în mod explicabil, județe care 
s-au remarcat in edițiile trecute 
își cresc acum noile generații de 
jucători, nereușind, deocamdată, 
să se situeze la nivelul rezultate
lor precedente, dar avînd toate 
șansele de a reveni curînd printre 
laureate.

Lunga listă de premii, oferite 
cu dărnicie de C.C. al U.T.C., 
C.’N.O.P., Federația română de te

Noi talente, noi succese, 
noi ambiții!

nis și ziarul „Scînteia tineretului", 
prezența la finale a unor selec
ționeri federali și a cîtorva dintre 
cei mai buni arbitri de tenis au 
însemnat tot atîtea motive de bu
curie pentru participanți, care au 
văzut și au înțeles că întrecerea 
trebuie tratată și de ei cu aceeași 
atenție cu care au tratat-o orga
nizatorii. Iar ambiția fiecărui con
curent n-a făcut decît să ne ofere 
o satisfacție în plus, încă un ar
gument demn de luat în seamă !

. Alăturăm acestui material 4 fo
tografii, care-i înfățișează pe cîș- 
tigătorii cupelor oferite de noi 

, jucătorilor cotați drept cei mai 
tehnici la Costinești. Paradoxal, 
poate, nici unul dintre ei nu a 
fost cîștigător al categoriei Ia care 
a participat. Adrian lonescu (Vîl
cea) și Delia Bădău (Alba) cuce
rind argintul, Cristian Lepa (Ca- 
raș-Severin) — bronzul, în tirftp 
ce Didona Clapon (Vaslui'' nici
n-a urcat pe podiumul de pre
miere. Dar, după opinia specialiș
tilor, cu care ne-am sfătuit ia 
aoerdarea acestor trofee, toți pa
tru reprezintă talente reale, care 
pot deveni — printr-o pregătire 
atentă și serioasă — jucători de 
:ertă perspectivă.

Este foarte , clar pentru oricine 
parcurge gu atenție și bună cre
dință paginile cărții social-poli- 
tice de la noi faptul că ea, a- 
ceastă carte, este tot mai des 
nu doar citită, ci și realizată de 
tineri. Contribuie la aceasta o 
rară disponibilitate a, cititorului 
tînăr care vede în cartea social- 
politică o „carte de citit44, dar 
mai cu seamă o carte de reflec
ție, de întrebări și răspunsuri. 
Angajat fiind, el, tinărul cititor, 
in acest proces deosebit de com
plex al lecturii cărții social-po- 
litice, se vede obligat să-și 
asume, să-și rezolve rolul și lo
cul de obiect și subiect. Putem, 
deci, vorbi fără tăgadă de o tî- 
nără generație de autori, care in
vestighează și raportează des
pre fenomenul politic, economic 
și social în rîndul căreia am 
aminti pe Nicolae Lotreanu, 
Mihai Milca. Mugur Isărescu, 
Lazăr Vlăsceanu, Pefcre Datcu- 
lescu. Constantin Schifirneț, 
Cătălin Mamali, Elena Zamfi- 
rescu, Vasile Moraru, loan 
Neacșu, Tudor Cătineanu, Va
sile ConstantHiescu, loan Ungu- 
reanu, ca să nu dau decît cîteva 
nume, cu mențiunea că omisiu
nile șînt absolut întîmplătoare, 
pentru a releva această deose
bită atenție acordată problema
ticii tineretului, ca și tuturor 
disciplinelor ce se referă la el. 
Nu-i mai puțin adevărat că a- 
ceastă generație se raportează 
permanent, mai ales polemic, 
constructiv, la generațiile ante
rioare, care au ca puncte de re
per pe un Gh. Vlăduțescu, Gh. 
Al. Cazan, Aculin Cazacu, Pe
tre Bieltz, Vasile Tonoiu, Tudor 
Ghideanu, Petre Dumitrescu, 
Tudorel Dima, de pildă, deci au 
repere, borne sigure de la care 
pot porni într-un excurs de o 
neasemuită vivacitate.

Iată de ce scriind despre car
tea lui Lazăr Vlăsceanu o fac 
in primul rînd din unghiul de 
referință al unui exercițiu cul
tural care își ia ca punct de ra
portare, nu tagențial. nu refe
rențial, o temă aridă : metodolo
gia cercetării sociologice.

în fapt, intenția autorului, 
dacă am -înțeles-o eu bine, este 
aceea de a căuta nu exclusiv 
ceea ce Wright M Illes a numit 
teritoriul „imaginației sociolo
gice", ci mai cu seamă de a de
pista sensul și semnificația pro
cesului în care metodele și teh
nicile cercetării sociologice se 
pot acredita a fi o bază pen
tru „mijloacele principale de 
stimulare a imaginației și crea
tivității in cercetare*1 De acord, 
în continuare, cu autorul că „nu 
orice metodă (sau tehnică) de 
investigare asigură prin ea în
săși succesul unor cercetări sau 
analize sociale". Subscriu de a- 
semenea la ideea autorului că 
..metoda de cercetare conduce 
la acele date care sînt coerente 
cu principiile metodologice ce 
au fundamentat-o, iar tehnicile 
de prelucrare a datelor generea
ză informații a căror relevanță 
teoretică este sistematizată în 
concordanță cu modelul general

Tn sfîrșit, înainte de a oferi și 
cîteva opinii autorizate, ținem să 
ne referim și la un aspect mai pu
țin plăcut — prezența unor spor
tivi legitimați la startul finalelor, 
prezență neregulamentară, bine
înțeles.

Deși ne bucură, într-un fel, 
ideea că ambiția județelor de a 
cîștiga trofeul nostru este atît de 
mare îneît se ajunge la promova
rea în echipe a unor tenismeni 
care au depășit stadiul de înce
pători, nu putem fi de acord, cu 
practica de a prezenta ca nelegi
timați, tineri sportivi care au deja 
categorie de clasificare, aceasta 
însemnînd fraudă sau, mai exact, 
tentativă de fraudă ! Ca de obicei, 
însă, cei în culpă au fost depis
tați la vreme și urmează să fie 

sancționați, dsj’ ne interesează 
cum vor justific* factorii de re
sort din județe această situație ? ! 
Ca să nu mai vorbii?» de faptul 
că, de-a dreptul amuzant, județul 
Mehedinți a trimis la Costinești, 
împreună cu echipa de tenis, și pe 
cea de... badminton ! ! !
în încheiere, iată și opiniile 

despre care aminteam mai sus :
VICTOR NASTASESCU (din 

partea C.C. al U.T.C., președintele 
Comisiei de organizare) : „Cred 
că putem aprecia și această a 
IX-a ediție a competiției drept o 
reușită deplină, cu atît mai mare 
cu cît nivelul finalelor a demon
strat că in majoritatea județelor 
s-a muncit mai bine ca în anii 
trecuți, atît în ceea ce privește se
lecția, cît și pregătirea tinerilor 
sportivi. Firește, din dorința de a 
marca și în viitor un progres, va 
trebui să depunem și mai multe 
eforturi, îndeosebi în organizarea 
și desfășurarea etapei de masă, 
pentru o și mai largă angrenare 
a tineretului în întrecerile de sub 
genericul Daciadei. Deocamdată, 
insă țin să felicit sportivii și an
trenorii lor pentru succesele rea
lizate, mulțumind, totodată, în nu
mele Comisiei de organizare, tutu

al proiectului de analiză socia
lă14.

în fine, să mai notez in același 
cadru de idei că autorul ambi
ționează și reușește „dimensio
narea unui proiect de cerce
tare" nu in sine ci tocmai prin 
delimitări și clarificări preala
bile. în fond, dacă stau să mă 
gindesc bine, această carte pro
pune o metodologie... a metodo
logiei.

Din acest punct de vedere, nu 
mi se pare mai puțin important 
a distinge in cadrul metodolo
giei intre teorie și normativitate 
(dealtfel autorul însuși vorbește 
despre unitatea metodologiei, 
despre impactul teoriei sociolo
gice asupra practicii de investi
gare și. ca atare, despre anumi
te implicații normative ale me
todologiei), cit a realiza o des
părțire a apelor de uscat, ceea 
ce el și întreprinde nu numai 
clasificind orientările metodolo
gice, ci și recuperind din fiecare 
ceeă ce este util, viabil. Intro
dus perfect in domeniul de dis
cuție, Lazăr Vlăsceanu are am
biția și competența de a intră in
tr-un dialog critic cu teorii și 
practici de autoritate și, pe a- 
cest temei, de a elabora, cum el 
însuși spune, un proiect meto
dologic original de cercetare so
cială. Și aici autorul nu se sfiește 
a intra in polemică directă cu 
teze și idei, unele arhicunoscute, 
cum ar fi raportul între filozo
fie, sociologie sau știință socia
lă (se știe cîte falsș prestigii 
s-au implicat în susțineri hazar
date pe această temă), între o- 
biectivitate și implicare ideolo
gică. Dealtfel, există în această 
carte un capitol care dobîndește 
o mai mare deschidere teoretică 
și practică decît s-ar părea la o 
lectură superficială, ’ acela ' al 
referințelor ontologice ale anali
zei sociale. Delimitindu-se de un 
anumit structuralism monden, 
Lazăr Vlăsceanu insistă in mod 
fericit pe o investigare directă 
și nemijlocită a realului, pe un 
contact efectiv și sistematic cu 
faptul social, reușind astfel să 
scrie o carte utilă nu doar pen
tru controversa de idei (recu
nosc, o asemenea carte care nu 
naște controverse nu și-ar avea 
mobilul de apariție!) cît. mai 
ales, pentru practica, pentru ac
țiunea concretă, constructivă, e- 
fectivă.

într-un climat de dezbatere 
largă, efectivă și eficientă, o 
carte cum este cea a lui Lazăr 
Vlăsceanu. apărută într-o colec
ție de acum prestigioasă, ca a- 
ceastă Bibliotecă de sociologie 
de la Editura științifică și enci-' 
clopedică, este nu doar un nro- 
iect, cum spune modest autorul 
ci înainte de toate o invitație la 
confruntare, orin acțiune prac
tică, revoluționară.

ȘERBAN CIONOF

♦) Lazăr Vlăsceanu: Metodo
logia cercetării sociologice, Bi
blioteca de sociologie. Editura 
științifică și enciclopedică, 1982.

ror celor pare și-au adus contribu
ția la reușita ediției 1982 a compe
tiției".

ALEXANEDU LAZARESCU (se- 
secretarul Federației române de 
tenis) : „Vă spun in modul cel mai 
sincer că întrecerile dotate cil 
„Cupa Scînteii tineretului" au de
venit, realmente, un obiectiv ma
jor pentru nenumărate centre de 
tenis din țară, fapt care ne bu
cură foarte ' mult. La această a 
IX-a ediție, aș vrea să remarc 
apariția mai mult decît promiță
toare a unor centre noi, cum sînt 
cele din Vîlcea, Gorj și, bineîn
țeles, Baia de Arieș, unde pa
siunea unor activiști voluntari 
face adevărate minuni. Pe de altă 
parte, cred și eu că trebuie ațn- 
plificat mai mult rolul etapelor 
județene, unde factorii de resort, 
in frunte cu comisiile ' noastre, 
trebuie să depună un interes 
crescut față de această competi- 
ție-rezervor de talente !“

RADU BADIN (antrenor) : „Am 
venit la Costinești pentru a ob
serva toți finaliștii și pentru a-1 
selecționa pe cei care dovedesc 
aptitudini dincolo de nivelul me
diu. >Vă pot spune că 7 dintre 
competitorii pe care i-am văzut 
la lucru au intrat în vederile Cen
trului republican de pregătire a 
Ioturilor, unde vor fi convocați, 
urmînd să beneficieze de condi
ții optime pentru a-și materializa 
talentul. S-ar putea să credeți că 
selecționarea a numai 7 tineri nu 
reprezintă ceva foarte semnificativ 
pentru o întrecere de asemenea 
amploare, dar — după părerea 
mea — 7 talente reprezintă foarte 
mult, mai mult chiar decit mă 
așteptam !“

GEORGE CERBU (antrenor) : 
„în toată această vară, am avut 
posibilitatea să urmăresc pe tere
nurile de la Costinești mii de 
copii și tineri iubitori ai tenisului 
de cîmp, dar cei sosiți la finalele 
„Cupei Scînteii tineretului" au de
pășit orice așteptări, situîndu-se 
la un nivel foarte ridicat pentru 
scurta lor „carieră sportivă", 
dacă-i putem spune așa. în fața 
interesului deosebit pe care toate 
județele țării îl manifestă pentru 
competiția aceasta, cred că ați pu
tea extinde aria participării, inclu- 
zînd și jucătorii legitimați de un 
an sau doi. Ar dispărea în acest 
fel și posibilitatea înscrierii lor ca 
nelegitimați, iar interesul față de 
competiție ar crește și mai mult".

HORIA ALEXANDRESCIT
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Acțiuni și luări de poziție 
în favoarea păcii și dezarmării
. BERLINUL OCCIDENTAL 14 
(Agerpres) — Organizația „Ti
nerii Socialiști" din Berlinul oc
cidental a dat publicității o de
clarație în care se pronunță cu 
fermitate împotriva amplasării 
de noi rachete nucleare cu rază 
medie de acțiune in țările Eu
ropei. Documentul conține, de 
asemenea, cererea să fie adop
tate măsuri concrete în domeniul 
dezarmării, și continentul eu
ropean să fie transformat într-o 
regiune lipsită de 
cteâre.

putea citi : „Nu — armelor nu
cleare !“. „Să înceteze cursa 
înarmărilor !“, „Cerem încetarea 
comerțului cu arme !“.

arme nu-

WASHINGTON 14
■ La Washington a

(Agerpres) 
avut loc o 

nouă manifestație de masă îm
potriva cursei înarmărilor și 
pentru dezarmare, prilejuită de 
organizarea de către firmele 
producătoare din- industria mi
litară a S.U.A. a unei expoziții 
de armament la hotelul „Shera- 
ton", in preajma Congresului 
național al Asociației forțelor 
aeriene militare ale Statelor U- 
hite. Participanții la manifesța- 
ție purtau pancarte pe care se

DELHI 14 (Agerpres) — „Sin
dicatele în favoarea păcii !“, 
„Nu, războiului !“ — sub aceste 
lozinci s-a desfășurat Ia Delhi 
conferința reprezentanților a 35 
de organizații profesionale din 
capitala Indiei, manifestare ce se 
înscrise în cadrul lunii de acțiune 
pentru pace și dezarmare. Par
ticipanții la această conferință 
s-au pronunțat în favoarea ex
tinderii mișcării de luptă pen
tru pace din India, subliniind ne
cesitatea lichidării bazelor mili
tare din Oceanul Indian și a în
cetării cursei înarmărilor. Pa
cea, se arată într-un document 
publicat la încheierea reuniunii, 
este o năzuință comună a tu
turor popoarelor, numai în con
diții de pace puțind fi asigu
rate și apărate drepturile și li
bertățile fundamentale ale ce
lor ce muncesc.

Dezvoltarea relațiilor de colaborare 
pe multiple planuri între 

România și Iugoslavia 
PREȘEDINTELE CONSILIULUI EXECUTIV FEDERAL 

AL R.S.F. IUGOSLAVIA A VIZITAT PAVILIONUL RO
MANESC DE LA TÎRGUL INTERNAȚIONAL DE LA 

ZAGREB
BELGRAD 14 (Agerpres). 

Marți a fost inaugurată 
de-a 35-a ediție a Tîrgului 
ternațional de la Zagreb, la c__
sînt prezente peste 1 460 de fir
me și întreprinderi din 63 de 
țări de pe toate continentele. 
Țara noastră, participantă tra
dițională la . acest tîrg, prezintă 
6 gamă largă de produse din 
domeniul industriilor construc
țiilor de mașini, electrotehnică, 
chimică, siderurgică, 
alimentară, precum și 
bunuri de larg consum. 
' Pavilionul românesc „ 
vizitat de Milka Planinț, pre
ședintele Consiliului Executiv 
Federal al R.S.F. Iugoslavia, de 
Milenko Boianici, secretar fe
deral pentru comerț exterior, 
președintele părții iugoslave în 
Comisia mixtă româno-iugosla- 
vă de colaborare economică, de 
Ante Markovici, președintele 
Consiliului Executiv al Adunării 
R. S. Croația, de alte oficiali
tăți. Oaspeții? întîmpinați la 
intrarea în pdvilion de Nicolae 
Mihai, ambasadorul României 
la Belgrad, au făcut aprecieri 
pozitive la adresa nivelului teh-

cea
I in-
care

ușoară, 
diverse

a fost

Aprecieri pentru 
realizările industriei 

aeronautice românești 
ta Saloiwl internațional de 

aviație de la Farnborough
LONDRA 14 (Agerpres) — La 

Sâlonul internațional de aviație 
de la Farnborough, România a 
participat pentru. prima dată cu 
un stand în care au fost pre
zentate realizări ale industriei 
aeronautice românești — avioa
nele IAR 28 MA. IAR 825 
IAR 827, motoplanorul IS 
D 2 și motoplanoarele IS 30 
IS 32.

La centrul de conferințe 
tîrgului a avut loc o conferință 
de presă dedicată țării noastre, 
în cadrul căreia au fost înfăți
șate aspecte privind dezvoltarea 
industriei aviatice românești și 
cooperarea româno-britanică în 
acest domeniu. S-a evidențiat 
că lansarea primului avion 
ROMB AC 1—11, seria 560, con
stituie încununarea cu succes a 
unei importante acțiuni de coo
perare între cele două țări, 
realizată 
venit cu 
efectuate 
ședințele 
tovarășa 
Marea Britanie.

La conferința de presă ah 
participat specialiști și repre
zentanți ai unor firme de pres
tigiu, ziariști, care au apreciat 
în mod deosebit realizările ob
ținute de România în domeniul 
aviației.

La solicitarea aerocluburilor 
britanice, după închiderea tîr
gului motoplanoarele și planoa- 
rele românești au participat la 
o demonstrație aviatică.

și
29
și
al

în baza acordului con- 
prilejul vizitei de stat 
în iunie 1978 de pre- 
Nicolae Ceaușescu și 
Elena Ceaușescu în

Nicaragua
Eforturi pe calea

Panoramic '82

nic și calitativ al produselor, a 
modului de amenajare a expo
ziției. S-a subliniat că partici
parea României se înscrie pe 
linia relațiilor de colaborare pe 
multiple planuri existente între 
România și Iugoslavia.

Amplu reportaj despre 
viața femeilor 

din România in revista 
egipteană „Hawa"

CAIRO 14 (Agerpres). — 
Revista „Havva", care apare 
*a Cairo, în limba arabă, pu
blică, sub semnătura zia
ristei Mona El Mallakh, un 
amplu reportaj din România, 
dedicat vieții și activității 
femeilor din. țara noastră. 
Sînt subliniate posibilitățile 
de afirmare a femeilor, în 
deplină egalitate cu bărbații, 
în toate domeniile vieții eco
nomice, politice și sociale. Cu 
deosebire, se scoate în evi
dență rolul de. frunte pe 
căre-I are, în ’ promovarea 
activității de masă a femei
lor, academician doctor in
giner Elena Ceaușescu, per
sonalitate marcantă a vieții 
științifice internaționale. Ilus
trațiile publicate înfățișează 
momente ale întîlnirilor to
varășei Elena Ceaușescu cu 
diferite categorii de femei 
muncitoare din țara noastră, 
arătindu-se că „exemplul 
său constituie un stimulent 
de seamă pentru afirmarea 
deplină a femeilor în Româ
nia, atît în cîmpul muncii, cît 
și în educarea tinerei ge
nerații".

• PROBLEME ALE LUP
TEI PENTRU ASIGURAREA 
DREPTULUI LA MUNCA, 
împotriva concedierilor în 
masă au constituit tema con
ferinței Partidului Socialist 
Unit din Berlinul occidental, 
transmite agenția T.A.S.S. 
Participanții au cerut auto
rităților de resort vest-berli- 
neze să ia măsuri pentru a 
împiedica închiderea unor 
întreprinderi ceea ce ar atra
ge după sine mărirea arma
tei șomerilor din oraș, și așa 
extrem de numeroasă.

Președintele Republicii Democratice

pe ambasadorul României
SAO TOME 14 (Agerpres) — 

Manuel Pinto Da Costa, pre
ședintele Republicii Democratice 
Sao Tome și Principe, pre
ședintele Mișcării de Eliberare 
din Sao Tome și Principe, a pri
mit în vizită de rămas bun — 
ambasadorul român in 
țară, Porfir Negrea. Cu 
ocazie, tovarășului 
Ceaușescu. președintele _ 
blicii Socialiste România, 
cretar general al Partidului Co
munist Român, i-au fost trans
mise cele mai bune urări de să
nătate, fericire personală și via
ță lungă, iar poporului român — 
urări de progres, prosperitate și

pe 
această 
această 
Nicolae 

Repu- 
se-

pace. Amintindu-și cu multă 
plăcere de vizitele sale în 
România, de întâlnirile și discu
țiile fructuoase avute cu tova
rășul Nicolae Ceaușescu, pre
ședintele Republicii Democra
tice Sao Tome și Principe a dat 
o înaltă apreciere relațiilor din
tre cele două țări și partide și 
a mulțumit pentru sprijinul a- 
cordat de țara noastră în for
marea de cadre naționale, tn 
timpul întrevederii s-a procedat 
la o analiză a stadiului relațiilor 
bilaterale, evidențiindu-se po
sibilitățile concrete de dezvol
tare a acestora, îndeosebi în do
meniile economic și comercial.

Poporul Republicii 
Nicaragua sărbătorește 
astăzi cea de-a 161-a 
aniversare a procla- 

' mării independenței de 
stat a țării. Aniversa
rea din acest an do
bândește noi semnifi
cații in contextul pro
fundelor transformări 
politice, economice și 
sociale inițiate în urmă 
cu mai bine de trei 
ani, în urma victoriei 
forțelor patriotice și 
progresiste grupate 
în cadrul Frontu
lui Sandinist pen
tru Eliberare Națională 
(F.S.L.N.) împotriva 
regimului dictatorial 
somozist. Regim care 
timp de patru decenii 
a supus țara unei crun
te exploatări, aser- 

. vind-o marilor mono
poluri străine.

Iată de ce, în peri
oada care a trecut de 
la victoria patrioților

dezvoltării
deosebit a fost și este 
pus pe valorificarea 
resurselor naturale ale 
țării prin sporirea can
tităților de produse 
tradiționale —• zahăr, 
bumbac, lemn eto. — 
destinate prelucrării în 
întreprinderile exis
tente, precum și spo
ririi volumului expor
turilor. De asemenea, 
prin eforturi susți
nute, au fost create o 
serie de noi între
prinderi industriale.

Succese notabile au 
fost repurtate în do
meniul ocrotirii sănă
tății, al îmbunătățirii 
condițiilor de viață ale 
populației. O altă di
recție prioritară a Jun
tei Guvernului de Re
construcție Națională 
o constituie eradicarea 
analfabetismului și 
dezvoltarea învăță- 
mîntului. In ultimii 
trei ani, mii și mii de

tre primele țări care 
au recunoscut noul 
regim democratic din 
Nicaragua. Intre 
România și Nicaragua 
au fost stabilite ra
porturi de prietenie și 
colaborare care au

largî perspectiva de 
dezvoltare în viitor, tn 
interesul ambelor țări 
și popoare, al cauzei 
independenței, progre
sului și păcii in lumea 
întreagă.

P. AURELIAN

Costa Rica
Preocupări economice

Evoluția situației din Liban
BEIRUT 14 (Agerpres) — Por

tul Beirut și-a reluat luni acti
vitatea, după trei luni de între
rupere, in momentul în care 
contigentul francez părăsea ca
pitala libaneză — informează a- 
genția France Presse. Pentru 
prima oară de la 6 iunie, por
tul și-a regăsit animația și nouă 
nave și-au descărcat marfa, în 
timp ce alte nouă, blocate de 
mai multe săptămîni, au putut 
ridica ancora.

Zona din exteriorul incin
tei a fost ocupată de unități ale 
forțelor de securitate interioară 
libaneze.

Totodată, se menționează că 
soldații israelieni care trebuiau 
să evacueze portul după sosirea 
Forței internaționale tampon, la 
21 august, ocupă, încă, unui din 
depozite.

școli în timpul invaziei israe- 
liene în Liban, deschiderea nou
lui an de învățămînt în această 
țară a fost amînată cu aproxi
mativ o lună. După cum a a- 
nunțat ministrul educației al Li
banului, Rene Moawad, citat de 
televiziunea libaneză, noul an 
școlar va începe la 4 noiembrie.

El a adăugat că examenele o- 
ficiale, în special bacalaureatul, 
care nu au putut să aibă loc in 
luna iunie ca urmare a agresiu
nii israeliene, vor începe la 19 
octombrie.

BEIRUT 14 (Agerpres) — Din 
cauza dificultăților create de dis
trugerea unui mare număr de

iR. P. CHINEZA : Imagine a Combinatului chimic din Tianjin

DAMASC 14 (Agerpres). — 
Un purtător de cuvînt militat 
sirian — citat de agenția SANA 
—a anunțat că, în timpul acțiu
nilor de încălcare a, focului co
mise luni, de Israel, forțele 
aeriene ale acestui stat au 
efectuat 227 zboruri de bombar
dament asupra unor poziții ale 
unităților siriene din cadrul 
Forței arabe de descurajare 
din Liban.

Apărarea antiaeriană siriană a 
ripostat pentru a împiedica for
țele atacatoare să-și atingă 
obiectivele — arată SANA, 
care precizează că de partea si
riană s-au înregistrat trei per
soane rănite, iar trei tunuri și 
două vehicule de apărare antia
eriană au fost lovite.

vazia israeliană în Liban 
provocat 
gube
320 
rat, 
ce 
oraș,

BEIRUT 14 (Agerpres). — In- 
a 

numai la Saida pa- 
materiale evaluate Ia

milioane dolari, a decla- 
potrivit agenției Fran- 

Presse, primarul acestui 
Ahmad Kalach. Cifra res

pectivă se referă la instituții pu
blice și particulare, precum și 
la locuințe. El a precizat că au 
fost distruse 2150 unități co
merciale, spitale, școli, sediul 
municipalității și aproximativ o 
mie de locuințe.

ROMA: Conferința Uniunii Interparlamentare
ROMA 14 (Agerpres). — La 

Roma au început lucrările celei 
de-a 69-a Conferințe a Uniunii 
Interparlamentare. Participă 
delegații ale grupurilor parla
mentare naționale din peste 95 
de țări. Ia parte și o delegație a 
grupului român din Uniunea 
interparlamentară condusă de

Interviu al secretarului 

general al O.N.U.
PARIS 14 (Agerpres). — în

tr-un interviu acordat agenției 
France Presse, secretarul gene
ral al O.N.U.. Javier Perez de 
Cuellar și-a anunțat intenția de 
a relansa în cadrul O.N.U. ne
gocierile globale, în condițiile 
în care are loc o deteriorare a ‘ 
situației economice mondiale și, 
in special, a țărilor în curs de 
dezvoltare.

> Referindu-se Ia problema na- 
mibiană, Perez de Cuellar a a- 
preciat că degajarea unei solu
ții este „destul de aproape" și 
a spus că intenționează să se în- 
tîlnească la New York cu re
prezentanții țărilor ^fricane „din 
prima linie". Organizației Po
porului din Africa de Sud-Vest 
(S.W.A.P.O.), statelor occiden
tale din „grupul de contact" 
pentru Namibia și ai Republicii 
Sud-Africane.

Stan Soare, președintele Grupu
lui.

în alocuțiunea rostită cu acest 
prilej, președintele Italiei, Ales
sandro Pertini, a subliniat gra
vele consecințe ale multiplicării 
stărilor conflictuale existente în 
diferite zone ale globului, che- 
mînd parlamentele să respingă 
calea militară de rezolvare a di
ferendelor dintre state. în con
text, el a declarat că poporul 
palestinian trebuie să aibă o 
patrie a sa. Evitarea unui ho
locaust nuclear, a arătat șeful 
statului italian, reclamă înceta
rea de urgență a cursei înarmă
rilor. trecerea la măsuri de 
dezarmare, folosirea resurselor 
în scopuri pașnice, pentru pro
gresul comun al umanității.

Președintele Consiliului Uniu
nii Interparlamentare, Rafael 
Caldera, a relevat că parlamen
tele, care exprimă voința po
poarelor respective, trebuie 
să-și sporească rolul de promo
tor al cauzei păcii, al ideilor de 
înțelegere și colaborare.

In mesajul transmis conferin
ței, secretarul general al O.N.U., 
Javier Perez de Cuellar, a ară
tat că Națiunile Unite și Uniu
nea Interparlamentară, sînt che
mate că acționeze în continua
re cu eforturi sporite, pentru 
rezolvarea obiectivelor primor
diale comune : pacea, dezarma
rea, justiția și prosperitatea în
tregii omeniri.

PE SCURT
• LA GENEVA s-au deschis 

marți lucrările sesiunii ordina
re a Comisiei consultative per
manente comune sovieto-ame- 
ricane. Acest organism, preci
zează agenția TASS, a fost creat 
pentru a contribui la transpu
nerea în viață a obiectivelor și 
prevederilor Tratatului privind 
limitarea sistemelor de apărare 
antirachetă și ale Acordului 
provizoriu privind unele măsuri 
in domeniul limitării armamen
telor strategice ofensive, înche
iate între U.R.S.S. și S.U.A. la 
26 mai 1972, precum și ale Acor
dului privind măsurile în vede
rea diminuării primejdiei izbuc
nirii unui război nuclear. înche
iat între cele două țări la 30 
septembrie 1971.
• LA VIENA s-au deschis lu

crările Conferinței internaționale 
privind experiența în folosirea e- 
nergiei nucleare, pregătită de 
Agenția Internațională pentru 
Energie Atomică (AIEA). Timp 
de cinci zile, peste 1 100 de spe
cialiști, provenind din 55 de țări 
ale lumii, vor examina principa
lele probleme pe care le ridică 
producereâ și utilizarea energiei 
nucleare, locul ce revine aces
teia în realizarea programelor 
economice și socihle ale statelor.
• IN INTERVALUL IANUA- 

RIE-AUGUST, ÎN POLONIA au

Realități din lumea capitalului
Ku-Klux-KIan-ul face prozeliți

Violența, care bîntuie în Oc— 
cident, se instalează vertiginos 
și în Suedia. Fenomenul este 
Strîns legat de criza econo- 
pică care a poposit cu toate ta
rele ei și pe meleagurile sue
deze. Pe plan social, efectele 
crizei s-au resimțit in agrava
rea bruscă a șomajului, fla
gel care a lăsat pe drumuri 
peste 194 000 de persoane, intre 
care foarte mulți tineri. Șoma
jul în curs de agravare și pre
siunea socială tot mai puterni
că au stirnit în Suedia, între 
altele, un resentiment exploziv 
împotriva muncitorilor imi
granți. Potrivit declarațiilor 
unor reprezentanți ai autori
tăților suedeze și mărturiilor 
presei, acțiunile împotriva imi
granților — acești „țapi ispă- 
șitori“ ai crizei economice — 
îmbracă forme fățiș șovine și 
naționaliste. într-o corespon
dență din Stockholm, ziarul 
francez „Le Monde44 consemna 
recent numeroase acte de van
dalism la care se dedau tot mai 
frecvent unii tineri suedezi or
biți de noua ideologie — xeno
fobia — ce se conturează tot

mai pregnant în Occident. Ast
fel. relevă „Le Monde“, re
cent, la Stockholm, un grup 
de circa 50 de „Skinheads" 
(„capete rase") au lansat bom
be incendiare asupra unor imi
granți adunați în fața unei 
discoteci. Tot ei au incen
diat un club, unde se întîlneau 
din cînd în cînd imigranți 
turci. Potrivit aceluiași ziar, 
„un turist algerian, în trecere 

’prin Stockholm, a fost atacat 
de un grup de tineri în plină 
stradă, în apropiere de hotelul 
„Sheraton4*. Procesul verbal 
de constatare întocmit de po
liție suna astfel : „Acest om a 
fost grav bătut pentru că are 
culoarea pielii neagră. A- 
gresorii nu s-au atins de por
tofelul victimei, care conținea 
o importantă sumă de bani". 
Un alt incident s-a produs în 
marea piață Sergel din cen
trul capitalei suedeze, cînd o 
bandă de „Skinheads", indi
vizi care nu-și ascund senti
mentele lor xenofobe s-au nă
pustit asupra unor imigranți, 
stîlcindu-i în bătaie. Un 
exemplu și mai elocvent este

relatat de agenția Reuter, care 
scrie că, la 13 august, un grup 
de tineri suedezi, făcînd parte 
din aceeași grupare — „Skin
heads4 — înarmați cu răngi și 
bare de metal au jefuit și de
molat un chioșc de răcoritoare, 
aparținînd unui rezident turc. 
După ce l-au amenințat cu 
moartea pe proprietar, agre
sorii au fixat pe chioșcul de
molat o cruce aprinsă, simbol 
al organizației rasiste ameri
cane „Ku-Klux-Klan". Și ex
emplele în acest sens ar pu
tea continua.

Desigur, sînt de părere zia
rele suedeze, la baza acestor 
acțiuni criminale se află situa
ția economică dificilă, care a 
dus Ia adîncirea conflictelor 
sociale, ziarul „Norrskensfla- 
rnman" scrie în legătură cu 
aceasta că „Suedia trece acum 
nu numai printr-o criză econo
mică, ci și politică și morală, 
iar rasismul și manifestările 
fasciste sînt scoase la supra
față de valurile crizei0.

Această intensificare bruscă 
a violenței se înregistrează la 
Stockholm de aproximativ trei 
luni, după ce a fost dat publi
cității un raport oficial asupra 
discriminării, raport ce relevă 
că suedezii sînt astăzi mai to
leranți decît acum un deceniu 
față de imigranți. Documentul

constată, totodată, că 60 Ia 
sută dintre suedezi consideră 
că, în această perioadă de a- 
gravare a șomajului, scandina
vii au prioritate la ocuparea 
locurilor de muncă libere, iar 
30 la sută îi califică pe imi
granți drept „paraziți". După 
cum susțin autorii anchetei, 
„suedezii ostili străinilor au 
devenit mai agresivi cu timpul 
și îndrăznesc acum să spună 
deschis acest lucru". Dintre cei 
8,3 milioane de locuitori citi 
numără Suedia aproximativ 
un milion sînt străini sau de 
origine străină, venind din Fin
landa, Turcia. Grecia și alte 
țări.

Cele 24 de organizații ale 
muncitorilor străini reproșea
ză guvernului suedez că mani
festă pasivitate față de gru
pările xenofobe, care își fac 
cunoscute ideile cu ajutorul 
presei și manifestelor, pe care 
le distribuie în plină stradă și 
fără nici o teamă de urmări. 
Ministerul Justiției nu are în 
vedere, deocamdată, dizolvarea 
acestor asociații rasiste și xe
nofobe, declarând, nu fără ci- 

. nism, că „în Suedia este im
portant să fie apărat dreptul 
de exprimare și de asociere*. 
Așadar, nu este deloc de 
rhre că organizația rasistă
mericană de tristă faimă „Ku- 
Klux-Klan" face și aici pro
zeliți.

MARIN GHEORGHE

fost extrase 126,5 milioane tone 
huilă, înregistrîndu-se o crește
re de 18,7 milioane tone, com
parativ cu perioada similară a 
anului trecut, informează agen
ția poloneză P.A.P.

în prezent — arată P.A.P. — 
, nevoile de huilă ale economiei 

naționale sînt pe deplin satis
făcute. Sursa citată precizează® 
că au fost exportate deja 18 mi
lioane tone, cu peste 6 milioane 

- mai mult decât în. perioada co
respunzătoare a anului trecut. 
Conform planului, se creează 
rezerve suplimentare atît pentru 
industrie, cit și pentru export.

• PRODUCȚIA MONDIALA 
DE PETROL BRUT a scăzut la 
cel mai mic nivel din anul 1975, 
fără perspective imediate de 
creștere, scrie revista america
nă „The Oil and Gas Journal", 
citată de agenția Associated 
Press. Producția mondială de 
țiței în prima jumătate a anu
lui 1982 a fost de 52,65 milioa
ne de barili pe zi, cu 8,7 la sută 
mai puțin decît în aceeași peri
oadă a anului trecut și cu 14,8 
la sută mai redusă decît nivelul 
record atins în primele șase 
luni ale lui 1979, adaugă revista.

• SATELITUL ȘTIINȚIFIC 
EXPERIMENTAL LANSAT DE 
CHINA la 9 septembrie a.c. a 
aterizat, marți, la locul dinainte 
stabilit în programul zborului, 
informează agenția China Nouă.
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nicaraguani, au fost 
adoptate o serie de 
măsuri importante în 
direcția lichidării gre
lei moșteniri a trecu
tului de dictatură. In
tre acestea, la loc de 
frunte se situează na
ționalizarea unor sec
toare de bază ale 
economiei naționale, 
cum ar fi minele, 
băncile și societă
țile de asigurări, co
merțul exterior. Tot
odată au fost inițiate 
programe vizînd re
lansarea activităților 
productive, înfăptui
rea reformei agrare în 
virtutea \ căreia zeci de 
mii de familii de ță
rani au fost împroprie
tăriți. Grație acestor 
măsuri, au fost create 
peste 112 000 noi locuri 
de muncă. Un accent

tineri, de studenți au 
participat cu entuziasm 
la o amplă campanie, 
deja încununată cu re
zultate, vizînd lichi
darea neștiinței de 
carte, una dintre gra
vele plăgi lăsate moș
tenire de regimul so- 
mozist. A început tot
odată reconstrucția ca
pitalei țării, Managua, 
oraș care fusese grav 
afectat de un puternic 
seism în 1972.

Opinia publică din 
România urmărește
cu simpatie și interes 
eforturile susținute 
desfășurate de poporul / 
Renublicii Nicaragua 
pentru dezvoltarea de 
sine stătătoare, pen
tru apărarea indepen
denței și suveranității 
sale naționale. Româ
nia > s-a numărat prin-

Nu puține sînt țările 
care pe lingă numele 
eub care sînt consem
nate pe harta lumii 
poartă un nume meta
foric, care de fapt le 
reprezintă. „Țărmul 
bogat“, nume sub care 
este cunoscută Costa 
Rica încă din 1502 
este numele dat de 
Columb cu prilejul ce
lei de a patra expe
diții întreprinse în 
Lumea Nouă, impre
sionat de bună seamă 
de flora și fauna luxu
riante întîlnite în acest 
colț de lume din Ame
rica Centrală. Dar. in
diferent de originea 
lui, acest nume a fost 
adoptat de locuitori ca 
denumire oficială a 
statului care și-a pro
clamat independența în 
această zi a anului 
1821, odată cu cele
lalte republici central 
americane, ea însăși 
devenind republică da 
sine stătătoare în 1838.

Costa Rica este con
știentă de importanța 
deosebită ce revine 
azi. nu atît dimensiu
nii, cît gradului de va
lorificare a resurselor 
naturale. De aici pre
ocuparea autorităților 
de la San Jose pentru 
trecerea de la o econo
mie agrară la una di
versificată, sectorul in
dustrial înregistrând 
ritmuri de creștere cu 
mult superioare celor 
din agricultură. Con
secință firească a unei 
asemenea politici de 
creare a unei industrii 
naționale, pe harta e- 
conomică a țării au 
apărut numeroase o- 
biective industriale 
printre care o topitorie 
de qțel, o fabrică de 
asfalt, uzina de pre
lucrare a bauxitei de 
la San Isidro, unități 
ale industriei chimice, 
textile și alimentare. 
Sectorul cel mai dina
mic al economiei este 
cel energetic. dome
niu în care au fost

realizat sistemul hi
droelectric Cachi cu o 
putere instalată de 
64 000 KW, barajul și 
hidrocentrala El Are- 
nal etc. Atenția auto
rităților costaricane 
este îndreptată în mo
mentul de față spre un 
domeniu capital și a- 
nume reducerea de
pendenței de marile 
companii transnațio
nale, care operează 
mai ales în domeniul 
exploatării materiilor 
prime. In context au 
fost luate măsuri ener
gice de protejare a e- 
conomiei naționale și 
a micilor producători, 
de reducere substan
țială a importurilor, 
de echilibrare a balan
ței de plăți, statul ela
borând o nouă lege 
agrară menită să sti
muleze dezvoltarea 
sectorului rural, orien
tări reflectate printre 
altele în „pachetul de 
recomandări" al gu
vernului.

Deși situate Ia mare 
distantă geografică 
România și Costa Rica 
întrețin și dezvoltă re
lații de prietenie și co
laborare care 
un curs favorabil, 
moment marcant 
cronica relațiilor 
mâno-costaricane 
constituit vizita efec
tuată în Costa Rica de 
președintele Nicolae 
Ceaușescu, vizită în
cheiată cu acorduri de 
cea mal mare însem
nătate pentru viitorul 
relațiilor dintre țările 
noastre. Tratatul de 
prietenie și cooperare 
precum și alte docu
mente semnate cu acel 
prilej evidențiază do
rința celor două țâri și 
popoare de a da noi 
dimensiuni raporturi
lor bilaterale, în in
teresul reciproc, al 
cauzei generale a păcii 
și înțelegerii interna
ționale.

I. ALEXANDRU
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Singura soluție a crizei economice mondiale: 

noua ordine economică internațională 
UN ARTICOL AL SECRETARULUI EXECUTIV

AL COMISIEI O.N.U. PENTRU EUROPA
BELGRAD 14 (Agerpres) — 

Situația economică mondială a 
atins nivelul său cel mai critic 
de la marea criză din deceniul 
al patrulea al acestui secol — 
arată, într-un articol publicat 
în ziarul „Politika“, Janez 
Stanovnik, secretar executiv al 
Comisiei O.N.U. pentru Europa 
(C.E.E./O.N.U.) El a adăugat că 
soluția nu poate fi găsită decît 
într-o nouă ordine economică 
internațională. Criza economică 
actuală — a arătat Stanovnik — 
nu este doar rezultatul distor
siunilor de pe piața mondială, 
ci și al politicilor economice ex
tremiste practicate de o serie de 
state. Secretarul executiv al 
C.E.Ei/O.N.U. a menționat că 
sporirea bruscă a prețului petro
lului, precum și practicile pro- 
tecționiste din partea unor mari

‘puteri economice împovărează 
situația țărilor sărace. Arătînd 
că economia statelor capitaliste 
dezvoltate resimte efectele rece
siunii și inflației, el a spus că 
această situație se răsfrânge ne
gativ asupra oamenilor muncii, 
prin creșterea șomajului, care 
afectează peste 30 milioane de 
persoane.

Pe de altă parte, datoriile ță
rilor în curs de dezvoltare sînt 
atît de mari, incit asistența nu 
ar putea asigura nici plătirea 
dobânzilor, foarte ridicate. Dar 
ceea; ce este și mai trist — a 
spus Stanovnik — este faptul că, 
pe glob, peste 800 milioane de 
persoane suferă de foame, iar 
în fiecare oră mor cîteva sute 
de oameni din cauza Ynalnutri- 
ției. Aceștia — a precizat el — 
nu se află în țările bogate.
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R. F. GERMANIA : Aspect de la o demonstrație împotriva șomajului 
desfășurata în orașul Mainz

Automobil solar
în Mexic a fost creat prototipul unui 

automobil experimental care funcționează 
pe bază de energie solară. în cursul ex
periențelor, autombilul cu trei roți, pre
văzut cu o cabină pentru o singură per
soană, a acoperit distanța de 6,5 km în 
20 de minute. Mașina este in măsură să 
acumuleze energia solară pentru a-și asi
gura o autonomie de circulație de 10 ore, 
puțind dezvolta o viteză între 20—60 / 
km/oră. Constructorii recunosc însă că 
datorită prețului de cost ridicat este 
deocamdată imposibilă trecerea la produc
ția de serie a automobilului solar.

vențelor luminii prin efectul Doppler, de 
îndată ce raza este reflectată de globu
lele albe in mișcare. Modelele de interfe
rență se realizează cu ajutorul unui ana
lizator spectral digital pentru a determina 
viteza sîngelui și astfel amploarea și 
periculozitatea unei îngustări â artere
lor. Savantul australian menționat a con
statat că o modificare minimă a gradului 
de îngustare a arterei este importantă 
pentru determinarea pericolului. îngustări 
care, pe imagini Rontgen par să aibe 
aceeași mărim,e, pot manifesta simptome 
cu totul diferite. Cînd se produce o in-

1200 de.„ centenari
Numărul centenarilor se ridică la apro

ximativ 1200 în Japonia, relevă statisti
cile publicate la Tokio de Ministerul 
Sănătății Publice. Cel mai virstnic locuitor 
al Japoniei este Shigechiyo Izumi, de 117 
ani, care trăiește pe insula Tokvnoshima, 
situată la sud de Kyushu.

Laserul în cardiologie
David Kilpatrick, doctor docent la Uni

versitatea Hobart din Tasmania, a dez
voltat o tehnică laser cu fibre optice pen
tru măsurarea fluxului sanguin. Pentru 
determinarea vitezei fluxului de singe se 
transmite o rază laser de-a lungul unor 
fibre optice introduse în artere. După 
aceea se urmărește modelul de interfe
rență care ia naștere prin devierea frec-

de toete
fundare de arteră, mai întii viteza sîn- 
gelui crește pentru a deveni apoi zero.

Roboți industriali
/ Pină în 1985 în R. S. Cehoslovacă vor fi 

fabricați și introduși în producție peste 
3 000 de roboți industriali. Printre cele 

■ mai importante întreprinderi construc
toare de roboți se află Uniunea științifică 
de producție „Vukov“ din Presov, unde 
se realizează roboți industriali reprezen- 
tind linii complexe sau chiar secții întregi, 
dirijate de doi sau trei operatori. Printre 
acestea se află robotul industrial „UM- 
160“, capabil să mărească de 2—3 ori pro
ductivitatea muncii. Totodată, specia-
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S.U.A.: început de școală 
sub semnul austerității

WASHINGTON 14 (Ager
pres) — Reducerea alocați
ilor federale pentru învăță- 
mi nt sf educație in Statele 
Unite ca urmare a diminuării 
fondurilor pentru . programe 
sociale și a sporirii cheltuie
lilor militare va priva șco
lile americane, în perioada 
1982—1983, de aproximativ 
300 milioane de dolari. După 
cum scrie ziarul „New York 
Times44, un mare număr de 
instituții de învățămînt vor fi 
nevoite, din această cauză, 
să-și lichideze sau să-șî 
scurteze unele cursuri și pro
grame. Situația școlilor ame
ricane se va agrava și mal 
mult în următorii doi ani și 
ca urmare a faptului că, 
odată cu diminuarea alocați
ilor din fondurile federale, 
un mare număr de state și 
municipalități au operat și 
ele reduceri ale sumelor des
tinate învățârnintului și pro
gramelor culturale.

Pe de altă parte, după da
tele publicate de Federația 
americană a învățătorilor, 
școlile din Statele Unite încep 
noul an de învățămînt avînd 
lipsă — față de necesarul de 
cadre pentru buna desfășu
rare a procesului educațional 
— un număr de 55 000 de pro
fesori și invățători.

• COMUNICATUL PUBLI
CAT Ia încheierea convorbiri
lor dintre Janos Kadar, prim- 
secretar al C.C. al P.M.S.U., și 
Gustav Husak, secretar general 
al C.C. al P.C. din Cehoslova
cia, președintele R.S.C., care a 
întreprins o vizită în Ungaria, 
relevă că părțile au examinat 
stadiul relațiilor dintre cele 
două partide și țări și au proce
dat la un schimb de opinii pri
vind situația internațională și 
problemele actuale ale mișcării 
comuniste și muncitorești in
ternaționale — transmit agen
țiile C.T.K. și M.T.I.

liștii uniunii experimentează in prezent 
un robot universal, care poate servi o 
linie de strung uri-agregat pentru prelu
crarea pieselor cu o greutate pinâ la 
160 kg.

Carburanții fosili
și_ gheața

Arderea în continuare a carburanților 
fosili s-ar putea solda cu prăbușirea 
rapidă a calotei glaciare din partea ves
tică a Antarcticii, provocând ample modi
ficări climatice pe glob. Această ipoteză 
a fost avansată de John Mercer, cercetă
tor la Universitatea Ohio (S.U.A.), în 
zadrul unei reuniuni internaționale de 
geodezie și geofizică. Specialistul ameri
can a atras atenția asupra faptului că 
într-un interval de două secole, nivelul 
apei mării a crescut cu cinci metri, ca ur
mare a ridicării naturale a temperaturii. 
Iar o încălzire provocată de om poate avea 
același efect. Potrivit ultimelor statis
tici. temperatura polară a crescut cu 
patru grade Celsius, în timp ce concen
trația de gaz carbonic din atmosferă s-a 
dublat. După cum releva John Mercer, 
arderea de carburanți fosili are ca efect 
sporirea temperaturii la Poli, topind ghe
țurile și determinînd schimbări de climă. 
El a reamintit, totodată, că de-a lungul 
a mii de ani, calota glaciară din Golful 
Hudson s-a redus lent, prăbușindu-se apoi 
brusc și determinînd o creștere conside
rabilă a nivelului apelor mării.
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